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Қаржы қатынастары 
қайта жаңғырды

Қазақ-мажар байланысына 
жоғары баға берді

ТҮРКІ ИНТЕГРАЦИЯСЫНЫҢ ЖАҢА КЕЗЕҢІ

Қасым-Жомарт Тоқаев бей-
неүн  деуінде жиынға қатысу шы-
лар ды Қазақстан қаржыгерлері 
конг ресінің ашылуымен құт тық-
тап, бұл еліміз үшін айрықша 
маңыз ды оқиға екенін атап "тті.

– Биылғы басқосу Ұлттық 
ва лю  та күні және Тәуелсіз дігі міз-
дің 30 жылдығы қарсаңында "тіп 
жа тыр. Мұның символдық мәні 
зор. (йт кені т"л теңгеміз – ел-
дігі міз бен егемендігіміздің шы-
найы бел гі сі. Біз 90-жылдардың 
ба сында не гізгі нарықтық рефор-
ма ларды жү зеге асырдық. Қаржы 
қа ты нас тарын кешенді түрде қай-
та қарап, жаң ғырттық. *лем дегі 
озық тә жірибені ескере оты рып, 
банк са ласына түбегейлі "згерістер 
ен гіздік. Еліміздің то лық қанды 
қар жылық инфра құры лымы жа-
сал ды, – деді Мемлекет бас -
шысы.

Президенттің айтуынша, біз 
сын  дарлы мемлекеттік саясаттың 
ар  қа сында бәсекеге қабілетті қар-
 жы секторын қалып тас тыр дық.

– Қазақстанның қаржы са ла-
сы "ңірдегі ең озық жүйе сана ла-
ды. Бүгінде оның жиынтық ак ти-
ві 35 триллион теңгеден асады. 
Бұл – елі міздің жалпы ішкі "німі-
нің тең жартысынан к"п, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы "ткен 
жыл  дың басында коронавирус 
пан демиясы және оның салдары 
әлем экономикасына орасан зор 

зиян келтіретінін ешкім күтпе ге-
нін атап "тті.  

– Мемлекеттік және халық-
ара лық институттардың қабыл да-
ған теңдессіз шаралары жағ дай-
дың одан әрі шиеленісіп ке туі не 
жол бермеді. Алайда ши кі зат, 
сауда және қаржы сала ла рын дағы 
ахуал әлі де құбылмалы бо лып тұр. 
Жаһандық сын-қатерлер мен 
үрдістерді ескере отырып, қар жы 
саласын одан әрі дамыту – мемле-
кет тің басым бағыттарының бірі. 
Бұл ретте елдің экономикалық 
"сі мін қолдау оның негізгі міндеті 
бо лып қала береді. Мемлекет 
қиын кезеңдерде отандық қаржы 
секторын үнемі қолдады. Соның 
арқасында бүгінде банктердің 
жұмысы тұрақты әрі экономи ка-

ны несиелендіретін әлеуеті жо-
ғары. Сондықтан олар экономи-
каны жылдам қалпына келтіруде 
және оны одан әрі әртарап тан-
дыру да негізгі р"л атқаруға мін-
детті, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев отан-
дық қор нарығын, соның ішінде 
экономиканы қаржыландырудың 
тағы бір маңызды к"зіне айналуы 
қажет «Астана» халықаралық 
қар  жы орталығын белсенді да-
мыту керек екенін атап "тті. 
Мем  лекет басшысының пайым-
дауын ша, қазір жаһандық қаржы 
институттарының қарқынды 
дамуына, к"рсетілетін қаржылық 
қызметтерді барынша цифр лан-
дыруға байланысты міндеттерді 
де ескеру қажет.

Кездесу барысында екі елдің бас шылары сауда-
экономи ка лық, инвестициялық, мәдени-гу мани-
тарлық салалардағы қазақ-мажар ынтымақтас тығы-
ның  даму перспективаларын тал қы ла ды. Пандемияға 
қарсы күрес ша ралары мен климаттың "з геруіне 
қатысты мәселелер  қоз ғалды. Сондай-ақ олар ай-
мақ тық күн тәртібіндегі "зекті мәселелер, оның 
ішін де Ауғанстандағы жағ дай ж"нінде пікір алмасты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Вик тор Орбанға ілтипат 
білдіріп, Қа  зақстан мен Мажарстан ара сын  дағы 
екіжақты қатынастар дың дамуын жоғары бағалады 
жә не әртүрлі деңгейдегі "зара бай  ланыстардың қар-
қынды да мып келе жатқанын атап "тті.

– Қазақстанда Мажарстанды жақ  сы біледі және 

оған құрметпен қа райды. Біздің Орталық Еуро па дағы 
ал ғашқы елшілігіміз Бу да пешт қаласында ашылды. 
Ын    тымақтастығымыздың әлеуеті зор. Сондықтан 
біздің ортақ мін детіміз ведомстволарымыз бен үкі-
мет терімізді алға ұмтылуға, оның ішінде экономика 
бағы тын да ілгерілеуге, сондай-ақ БҰҰ жә не ЕҚЫҰ 
сияқты халықаралық ұйымдар аясында ықпалдастық 
жа сауға ынталандыру деп ойлай мын, – деді Мемлекет 
басшысы.

(з кезегінде Мажарстанның пре мьер-министрі 
екі ел халық та рының тарихи тығыз байланыс тарын 
атап "тті. Кездесу соңында Виктор Орбан Қазақстан 
Пре зи ден тін келер жылы Мажарстанға са пармен 
келу ге шақырды.

Кеше Ыстанб�л шаарын-
да т�бі бір т�ркі ж�ртыны� 
мем  лекет басшыларыны� 
сам  миті �тті. Он жылдан ас-
там уа�ыт «Т�ркітілдес мем-
лекеттерді� ынтыма�тасты� 
ке�есі» деп аталып келген 
�йым жиынында бас �ос�ан 
Президенттер ��рылымды 
«Т�ркі мемлекеттері �йымы» 
деп �згертті. Бас�осу%а &а-
за� стан Президенті &асым-
Жо март То�аев �атысып с�з 
с�йлесе, Елбасы Н�рс�лтан 
Назарбаев бейне�ндеу жол-
дады.

Саммит аясындағы кездесулер 
мен қосалқы жиындар бейсенбі 
күні басталды. Сол күні Ыс тан-
бұл ға *зербайжан, Қазақстан, 
Қыр ғыз Республикасы, Түркия, 
(з бекстан, Түрікменстан прези-
дент  тері мен Мажарстанның 
пре мьер-министрі де келіп жетті. 
Ал жұма күні Қазақстан басшысы 
"зге әріптестерімен бірге Ыстан-
бұл дағы Түркі кеңесі хат шылы-
ғы ның жаңа ғимаратының 
ашылуы на қатысқан соң, Түркі 
кеңе сінің VIII саммитіне қатысу 
үшін Ыстанбұлдың оңтүстік-шы-
ғысында орналасқан Демократия 
және бостандық аралына бет 

алды. С"йтіп, түркі интеграциясы-
ның жаңа кезеңінің шымылдығын 
аш қан саммит басталған еді.

ТҮРКІ МЕМЛЕКЕТТЕРІ 
ҰЙЫМЫ ЖАҢА САЯСИ 

БЛОК ЕМЕС
Мұндай ойды саммитке қаты-

су шыларға бейнеүндеу жолда-
ған сә тінде Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаев айтты. Жиынға қаты-

су шыларды құттықтай келе, 
Н.Назарбаев: «Бүгіннен бастап 
біз дің бірлестік Түркі мемлекет-
тері нің ұйымы деп аталады. Бұл 
қадам елдеріміз арасындағы ық-
палдастықты ілгерілету ісін жаңа 
дең гейге к"теріп, ұйымның мәр-
те белі миссиясын жүзеге асыруға 
тың серпін береді деп сенеміз», 
– деді. Сонымен бірге Нұрсұлтан 
Назарбаев түркі интеграциясын 

мақ сат тұтқан ұйымның қандай 
да бір блок емес екенін атап "тті. 
«Біз осы жаңа ұйымның барлық 
мемлекеттермен және халық ара-
лық ұйымдармен ынтымақ тас-
тық қа дайын екенін паш етіп 
отыр мыз. Оның ешкімге қарсы 
ба ғыт талмағанын атап "ткен ж"н. 
Бұл – жаңа блок емес, қызметі 
БҰҰ Жарғысының негізгі мақ сат-
тары мен принциптеріне сай ке-

ле тін прогрессивті бірлестік», – 
де ді Елбасы. 

ЭКОНОМИКАЛЫҚ-
ГУМАНИТАРЛЫҚ БАҒЫТ 

МАҢЫЗДЫ
Жиында с"йлеген с"зінде 

Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев қонақжайлығы 
үшін Түркия президенті Режеп 
Тайып Ердоғанға алғыс айта келе, 

биыл Тәуелсіздіктің 30 жылдығын 
атап "тіп жатқан *зербайжан, 
Қазақстан, Қырғыз Республи ка-
сы, (збекстан және Түрікменстан 
халықтарын құттықтады. Содан 
соң түркі интеграциясы үшін 
маңыз ды саналатын ойларымен 
б" лісті. Президент түркітілдес 
мем лекеттер басшыларының 
пан демиямен бірлесе күресу үшін 
алғашқылардың бірі  болып 
саммит "ткізгенін, Түркістан қа-
ла сының Түркі әлемінің рухани 
ас танасы атанғанын, Таулы Қара-
бақ мәселесі Біріккен Ұлттар 
Ұйы мының қарарына сәйкес оң 
шешімін тапқанын атап "тті. *рі 
кеңеске т"рағалық еткен *зер-
бай жан мемлекетіне ризашы лы-
ғын білдірді. Мемлекет басшы сы-
ның "з с"зінде ұйымның үшінші 
тараппен ынтымақтастығы мәсе-
лелерін реттейтін ережелердің 
қабылдануы маңызды екенін атап 
"тті. Сонымен бірге түркі интег-
ра циясында «Менің пікірім 
бойын ша ұйымымыз, ең алдымен 
эко номикалық, гуманитарлық 
жә не экологиялық ынтымақ тас-
тық қа баса мән бергені ж"н. 
*ріп тестерім бұл тұжырыммен 
келіседі деп ойлаймын», – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев. 

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы &аза�стан �аржыгерлері конгресіні� �атысушыларына 
бейне�ндеу жолдады. Б�л туралы А�орданы� баспас�з �ызметі хабарлады. 

&асым-Жомарт То�аев Т�ркі ке�есі саммитіні� аясында Мажарстанны� премьер-
министрі Виктор Орбанмен келісс�з ж�ргізді. Б�л туралы А�орданы� баспас�з 
�ызметі хабарлады. 

«Сұр» майнерлермен күрес басталды
Еліміздегі болжанып отыр-

%ан энергоахуал%а және жа�а 
жылдан бастап к�шіне енетін 
салы�ты� �згерістерге бай-
ла нысты 6кімет майнинг �н-
дірі сіндегі тәртіпті реттеуге 
кі рісті. 7йткені елімізде к�п-
теп ашылып жат�ан майнинг 
фер маларды� басым б�лігі 
�з �ызметін бас�а кәсіп т� рі-
мен б�ркемелеуге тырысады. 
Егер олар �з �ызметін за�дас-
тыр майтын болса, электр 
энер  гиясынан ажыратылма�. 
Б�л туралы Энергетика ми-
нистр лігіні� �азан айынан 
бері ж�ртшылы�ты� тал�ы-
лауына �сыныл%ан б�йры%ы-
ны� жобасында айтыл%ан.

БАСТЫ МАҚСАТ – 
ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ 

ҚАУІПСІЗДІК
Осы мақсатта Энергетика ми-

нистр лігі Цифрлық даму, инно ва-
ция және аэроғарыш "неркәсібі 
ми нистрлігінен нормативтік-құ-
қық тық актілерге "згерістер мен 
то   лықтырулар енгізуді және 
цифрлық майнингпен айна лы са-

тын тұлғаларға арналған талаптар 
мен критерийлерді нақтылауды 
сұрап отыр. Бұл туралы Энергетика 
ми нистрі Мағзұм Мырзағалиев 
Қа зақстандық блокчейн-техно ло-
гиялар қауымдастығының, Блок-
чейн және дата-орталықтар мен 
тех нологиялар индустриясы 
қауым  дастығының, ЦДИА(М 
жә  не KEGOC "кілдері қатысқан 
жиын  да мәлімдеді. Министр май-
нер  лердің дата-орталықтары елі-
міз  дің энергетикалық қауіп сіз ді-
гіне ешқандай да нұқсан келтірмеуі 
ке  рек деп санайды.

«Блокчейн-индустриясының 
по  тенциалы "те зор екенін ескере 

оты  рып, біз күшімізді оны одан ары 
қарай дамытуға жұмыл дыруы мыз 
қа жет. Мен диалогті жақ тай мын. 
Сон дықтан да мұнда жинал ған дар-
ды еліміздің біртұтас элекр энер гия-
сы жүйесінің қауіпсіздігін жә не се-
нім  ділігін қамтамасыз ету ге ша-
қыра  мын. Цифрлық майнинг де   ге-
німіз – "зге де салалардағы сияқ ты 
дербес бизнес субъектісі. Сон дық-
тан да оның қызметі заң бойын ша 
қол дауға да, қудалауға да жа тады. 
Мұн да ешқандай  диск ри ми нацияға 
жол берілмек емес», – де ді Мағзұм 
Мыр зағалиев.

(Жалғасы 6-бетте)

Дизель дауы
К�птен бері тапшылы� болып, басылма%ан 

дизель дауы әлі басыл%ан жо�. Енді авток�-
лік ке �ажетті �зге де жанармай т�р леріне әсер 
ет се керек. Бензин мен автогаз%а келгенде де 
мә селе к�п, т�ра�сызды� болып т�р. Ж�р гізу-
шілер наразы лы %ына �арамастан жа%дай рет-
телмеді. Ал жуы� арада б�л мә селелер ше ші-
ле �оймайтын тәрізді.

ТАПШЫЛЫҚ ҚЫМБАТШЫЛЫҚ 
ТУДЫРДЫ МА?

Дизель тапшылығына түрлі себеп айтылды. Бас-
тысы, мұнай "ңдеу зауыттарының күрделі ж"н деуден 
"тіп, жұмысын уақытша тоқ татқаны болды. Дегенмен 
сала да шикілік к"п. Наразылық басылмаған соң 
жауап тылар да әрекетке к"шкендей кейіп танытты. 
*йт кенмен дизель бір т"бе, бензинге қатысты проб-
лемалар шықты. (ткен аптада Энергетика министрі 
бо лып тағайындалғанына 2 ай толмаған Мағзұм 
Мыр зағалив дизельмен қосып бензиннің де қым-
баттағанын мойындаған болатын. Елде жанармай 
қоры жеткілікті деген ол баға "суінің "зіндік себептері 
бар деп айтқан. 

«1 жарым айдың ішінде бізге 190-200 мың тонна 
дизель келген. Соңғы 1 айдың ішінде мұнай бағасы 
6-7 долларға қымбаттады. Сондықтан Ресейде 
импортталатын дизельдің бағасы "сті. Ал соңғы 3 
жылда бензин 15 теңгеге қымбаттаған екен. Таяуда 
тағы бензиннің 2-3 теңгеге қымбаттағаны жайлы 
деректер тарады. Бірақ бензиннің қымбаттауына еш 
негіз жоқ. Себебі бензиннің қоры жеткілікті. 

(Жалғасы 6-бетте)
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Осылай Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агенттігі 
Ауыл шаруашылығы ми нистр-
лігінің лауазымды тұлғаларына 
қатысты сотқа дейінгі тергеу ая-
сында Түркістан облысы бойынша 
Мемлекеттік кірістер депар-
таменті нің қызметкерлері ұстал-
ғанын ресми растады.

Қазір бірқатар лауазымды 
тұлға ұсталып, Шымкент қаласы 
бойынша ІІД УҰИ-ға қамауға 
алынған. «+зге ақпарат тергеу 
мүддесіне байланысты жария етіл-
мейді» делінген хабарламада. 

Мадияр Т	ЛЕУ

Шенділер шекарадан 
заңсыз мал өткізген

Жұмысшылар жалақыны 
өсіруді сұрады

Т�ркістан облысында Мемлекеттік кірістер департаментіні� 
�ызметкерлері �сталды. Ведомствоны� мәліметіне сенсек, 
олар �аза�станны� мемлекеттік шекарасы ар�ылы ірі �ара мал 
мен �са� малды жедел және кедергісіз �ткізгені �шін кеден 
бекеттерінде кәсіпкерлік субъектілерінен пара алып отыр#ан.

Ма�#ыстау облысы Шетпе ауылында це-
мент зауытыны� 200-ге жуы� ж�мысшысы 
ереуілге шы�ты. Олар жала�ыны 60 пайыз#а 
к�терсін деп 2 к�ннен бері талап �ойып отыр.

Цемент зауытының механик, инженер, электрик, 
машинист, к2лік жүргізуші сияқты 200-ге жуық 
жұмысшысының талабы –  айлықты 60 пайызға 2сіру. 
Азық-түлік қымбаттап, тіпті 2здері 2ндірген құрылыс 
материалының құны 2ссе де, еңбекақы 2згеріссіз қалған. 
Ал зауыт басшылығы заңгерлер жалақыға қатысты жаңа 
келісімшарт жасап жатқанын айтады.

«Азық-түлік бағасын к2рдіңіз дер. 5сіресе, 
Маңғыстау облысында қымбат. Күннен-күнге 2сіп 
жатыр. Сол үшін бейбіт митингке шықтық. Қауіпті 
аймақта жұмыс істейміз. Мына цемент дейтін нәрсе 
пеште қайнайды, мың  градуста. Таулы аймақтар бар 
жүк таситын. Жұмыстың қиындығы былай тұрсын, 
тіпті зияны жоғары жерде жұмыс істегенімізге де 
жарытып т2лемейді», – дейді зауыт жұмысшысы 
Асылбек Озғанов.

Жұмысшылар зауыт басшы лығына бір жарым ай 
бұрын хат жазған екен.

«Біз Алматыдағы құрылтайшы «Хейделберг це-
мент» компания сының басшысына В.Халатқа хат 
жазғанбыз. Онда да 30-35 пайызға к2теруді талап еттік. 
Ол талабы мызға мән берген жоқ. Оның орнына 
жұмыстан шығарамын сес к2рсетті. Үкіметке жалақы 
200 мыңнан асады деп есеп береді. Шын мәнінде олай 
емес. 80 мыңнан басталады, жұмысшы лардыкі 200 
мыңға жетпейді», – дейді зауыт жұмысшысы Самат 
Айтбаев.

Ал зауыт басшылығы қызмет керлеріне жалақыны 
к2терудің екі нұсқасын ұсындық дейді. Оның біреуі 
барлығының айлығына бірдей 48 мың теңге қосу 
болса, екіншісі 26 мың мен 56 мың ара лығында 
к2бейту. Біреуін қабыл дап бір шешімге келген соң, 
келер жылдың жоспарына қоспақ.

«Соның біреуіне тоқталамыз. 2022 жылдың бюд-
жетіне қосымша 150 миллион теңге қарастырдық. Бұл 
сома еңбекақыны к2теруге бағытталады. Жаңа жыл-
дан бастап жұмысшыларымыз ең аз дегенде 193 мың 
теңге жалақы алады деп жоспарлап отырмыз», – дей-
ді «Каспий цемент» ЖШС бас директоры Иван Пак.

Зауыт басшылығы жалақыны бұдан артық 2сіре 
алмайтынын айтады. Айтуларынша, қазір мекеменің 
заңгерлері арнайы келісімшарт жасап жатыр. Құжат 
дайын болған соң, жұмыс беруші мен жұмысшылар 
оны 2зара талқылап, ортақ мәмілеге келуі қажет. Бірақ 
жаңа ереже 2022 жылдың 1 қаңтарынан бастап күшіне 
енбек.

М.ХАҚНАЗАР

Біртановтың үйқамақ 
мерзімі тағы да ұзарды

Ұлын өлтірген зейнеткер 
сотталды

Сондай-ақ экс-министр ел-
ден қашпайтынын және 2зінің 

еш кінәсі жоғын да дәлелдейтінін 
жеткізді. Онымен қоса, жауапты 

органдар бұл істе қарастырылып 
жатқан материалдарды қор-
ғаушы ларға бермей жатқанын 
мәлімдеді. Соның салдарынан 
жауап беруші тарап тағылып 
жатқан айыптың мән-жайын 
зерттей алмай жатқанын айтты. 

– Бұл істің қылмыстық құ-
рамы жоқ. Менің қызметімді 
асыра пайдалануымды дәлел-
дейтін деректер де жоқ. Мен 
мем лекетке ешқандай залал кел-
тірген жоқпын. Ақпараттық 
платформа келісімге сәйкес 
қолданысқа алынды. Ол жұмыс 
істейді. Осы орайда мені үйде 
қамау туралы шешімді жоюды 
талап етемін. Сондай-ақ бұл іске 
қатысты барлық материалды 
бізге беруді сұраймыз. Біз де 
оларды зерттегіміз келеді, – дей-
ді Біртанов.

М.Т	ЛЕУ

Б�рын#ы Денсаулы� са�тау министрі Елжан Біртановты� 
�й�ама� мерзімі та#ы 2 ай#а созылды. Сот к�діктіні� �тінішін 
елемей, осындай шешім �абылдады. Біртанов болса, �зіні� 
кінәлі емес екенін, кінәсін дәлелдейтін деректерді� жо� 
екенін ал#а тартады. 

1з �лын аяусыз балталап 
�лтірген зейнеткерге �кім 
шы�ты. �останай облысыны� 
�ылмысты� істер бойынша 
ауданаралы� соты 73 жас-
та#ы Владислав Грековты 
соттады. Облысты� сотты� 
баспас�з �ызметіні� мәлі-
метінше, прокурор айып-
талу шы#а 11 жыл бас бостан-
ды#ынан айыру жазасын 
с�ра#ан.

«Сот айыпталушының кінә-
сін мойындағаны мен істеген 
қылмысы үшін 2кінетіндігін 
және қылмыстың алкогольдік 
ішімдік ішіп жасалғаны мен 
оның егде жастағы адам екенін 
ескерді. Сот айыпталушыға 9 
жыл бас бостандығынан айыру 
жазасын тағайындады», – делін-
ген хабарламада.

Сонымен қатар сот жәбір-
ленушінің әпкесінің талабын да 

қанағаттандырды. Зейнеткер 
оған 1 миллион теңге к2лемінде 
материалдық және 134 107 теңге 
к2лемінде мүліктік 2темақы 
т2леуге тиіс. Үкім заңды күшіне 
енді. Зейнеткер  Владислав 

Греков 2зінің 30 жастағы ұлы 
Василий Скиданенконы басы-
нан 30 рет балтамен ұрып 2лтір-
ген.

М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Түркі интеграциясының жаңа кезеңі

(Басы 1-бетте)

Амангелді ҚҰРМЕТ

Содан соң  нақты бір қатар ұсыныс 
айтты. Атап айтқанда, Қазақ стан Прези-
денті экологиялық түйткілдерді шешу 
маңызды екенін атап 2тті .  «Қазір 
дүниежүзі экологиялық түйт кілдерді ше-
шуге ерекше мән беруде. К2міртегі 
бейтараптығына қол жеткізу 2зекті мә-
селеге айналды.

Пайдалы қазбаларды жаппай игеру-
ден бас тартып жатқан елдердің саны 
артып келеді. Біз бұл үдерістен тыс қала 
алмаймыз. Мәселені тиімді шешу жолын 
қарастыруымыз керек. Қазақстанның 
к2мірсутегі қоры мол. Соған қарамастан, 
біз жаңартылатын қуат к2здерін дамыта 
береміз», – дей келе Қазақстанның бұл 
бағытта атқарып жатқан жұмыстары мен 
алдағы жоспарды атап 2тті. 

Ал екінші мәселе ретінде Қ.Тоқаев  
сутегі энергетикасы мәселесіне тоқталды.  
«Қазір сутегі энергетикасының маңызы 
артып келеді. Халықаралық қауымдастық 
оны «таза» отынның жаңа түрі деп санай-
ды. Біз бұл саланы дамыту үшін арнайы 
орталық құрып, инновацияны пайдалану 
тәжірибесін зерттеуге кірістік. Қазақстанда 
жасыл сутегінің 2неркәсіптік кластерін 
құруға мол мүмкіндік бар. Еліміздің 
ғылыми әлеуеті жеткілікті, білікті кадрлар-
мен де қамтамасыз ете аламыз», – деген 
Президент түркі мемлекеттерінің басты 
ғылыми мекемелерін жұмылдырып, 

Халықаралық консорциум құруды ұсынды. 
Бұл құрылым сутегіні 2ндіретін, оны 
сақтап, тасымалдайтын жаңа технология-
ны дамыту үшін қажет екенін айтты Пре-
зидент.

Мемлекет басшысы к2терген үшінші 
мәселе – жаһандық жылыну үдерісіне 
қатысты. Қ.Тоқаев азық-түлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету  үшін бірқатар шараны 
бірлесе атқарудың, соның ішінде гидро-
құрылымдар салудың маңызына тоқталды. 
5рі Қазақстанның бұл бағыттағы ынтымақ-
тастыққа даяр екенін атап 2тті.  Ал т2ртінші 
мәселе ретінде жасыл технологияға 
қатысты ортақ жобаларды іске асыру үшін 
жасыл капитал нарығын дамыту маңызын 
атап 2тті. Еліміздің  «Астана» халықаралық 
қаржы орталығы мен Қазақстан қор бир-
жасына Түркі елдерінің жасыл облига-
цияларын аталған құрылымдарда орналас-
тыруға дайын екенін айтты. Сонымен 
қатар ІТ компания лардың ынтымақ-
тастығын күшейтудің, инновациялар мен 
стартаптарды дамытуға қолайлы жағдай 
жасаудың маңызын атады. «Сіздерді Түркі 
ұйымының заманауи технопарктер 
орталығын құру мәселесін зерделеуге 
шақырамын. Сондай-ақ келесі жылы IT 
саласында еңбек етіп жүрген жастарымыз-
дың арнайы форумын 2ткізуді ұсынамын», 
– деді  Президент. 

ПРЕЗИДЕНТ ҰСЫНЫСТАРЫНЫҢ 
М�НІ НЕДЕ?

Жалпы, Қасым-Жомарт Тоқаевтың  
Түркі ұйымының саммитінде айтқан 
ұсыныстарының  Қазақстанның даму 
бағытымен  тікелей қатысы бар екенін 
және әлемдік трендтерге үйлесетінін атап 

2ткен ж2н. Мемлекет басшысы Түркі 
ұйымының  жаһандық супер күштер  
күдіктенетін  блокка айналып кетпеуі 
қажет екенін тұспалдағанын аңғардық Оны 
Елбасы да атап 2ткен еді. Дегенмен 
Нұрсұлтан Назарбаев та, Қасым-Жомарт 
Тоқаев та  ХХІ ғасырда аумақтық тұтастық-
тың маңызды екенін және БҰҰ қарарлары-
ның әлем елдері үшін бұлжымас ережеге 
айналуы қажет екенін меңзеді. Сол арқылы 
5зербайжанның  Таулы Қарабақты  
қайтарып алу үшін жасаған әскери опера-
цияларын бағалайтынын байқатты. Бір 
с2збен айтқанда, дипломатия тілімен Ба-
куді қолдады. Екіншіден, Қ.Тоқаев 
ұсыныстарының арасында Орталық 
Азияда алдағы уақыттарды қалыптасуы 
мүмкін су тапшылығының алдын алу, суды 
бірлесе пайдалану мәселесі де жатыр. Тіп-
ті, Түркі ұйымы тәрізді қалың бұқараның 
к2ңілінен шығатын  құрылым арқылы су 
мен азық-түлік қауіпсіздігі мәселесін дау-
шарасыз шешу  мүмкіндігі бар екенін 
тұспалдаған сыңайлы. Сонымен қатар 
Қазақ стан тарапының ұсыныстары  жаһан-
дық  трендтерден қалмауға және адамзат-

тың дағдарысқа ұрындыруы мүмкін жағ-
дай дың алдын алуға негізделген сыңайлы. 
Сутегі энергетикасы, жасыл технология-
лар,  ІТ саласы тәрізді  бағыттар  әлем үшін  
2зекті бағыт екенін қазіргі ғылым мен 
технология  к2рсетіп тұр. Сондықтан Түркі 
әлемі дамудың  осынау бағытынан қалыс 
қалмауы керек. 5рі күш біріктірген жағ-
дайда табысқа жету мүмкіндігі бар екенін 
меңзеген сыңайлы. Біздің пайымдауымыз-
ша, бұл – дұрыс бағыт. 

АДНАН МЕНДЕРЕСКЕ 
ҚҰРМЕТ К	РСЕТТІ

Айтпақшы, Түркі ұйымының саммитін-
де  Қасым-Жомарт Тоқаев  Түркия ның 
бұрынғы премьер-министрі,  2ткен 
ғасырдың 50-60-жылдарында  үкімет 
басқарған қайраткер Андан Мендерестің 
рухына тағзым етті. Саммиттің 2зі  саясаткер 
қамауда болған түрмеде орналасқан, жаңаша 
«Демократия және бостандық» деп аталатын  
аралында 2ткендіктен,  Қазақстан 
Президентінің с2зін Режеп Тайып Ердоған 
ерекше толқыныспен қабылдады. Қасым-
Жомарт Тоқаев: «Мен бүгін тағы бір 2те 
маңызды тарихи оқиға туралы атап 2ткім 
келеді. Бұл 2ткен ғасырдың ортасында 
тағдыр тәлкегімен тау асып, тас басып, арып-
ашып Анадолы жеріне келген мыңдаған 
қазақ отбасын 2з бауырым деп құшақ жайып 
қарсы алған Аднан Мендерес ж2нінде болып 
отыр. Ол 2ткен ғасырдың 50-60-жылдары, 
он жыл бойы Түркия Республикасының 
Премьер-министрі болған к2рнекті мемле-
кет және қоғам қайраткері. Қазақтардың 
осында орны ғуына, кәсіп істеп, тамыр 
жаюына к2п жағдай жасаған бірден-бір 

тұлға болғаны ақиқат. Осы маңызды жиын 
2тіп жатқан Демократия және бостандық 
аралының да Аднан Мендерестің тағдырына 
тікелей қатысы бар. Мен Қазақстан Респуб-
ликасы ның Президенті ретінде қазақ 
халқының атынан Аднан Мендерестің ру-
хына тағзым етіп, құшағы кең барша түрік 
халқына шынайы алғысымды айтамын», – 
деді. Бұл қилы тағдыр кешіп, Пәкіс тан 
арқылы Түркияға жеткен  қазақ тарға пана 
болған түрік халқына айтылған алғыс еді. 

	ЗГЕРГЕН ТЕК 
ҰЙЫМ АТАУЫ ЕМЕС...

Жалпы, с2з басында айтқанымыздай, 
осы жолғы саммиттің ж2ні б2лек болды.  
Ең әуелі  «Түркітілдес мемлекеттердің 
ынтымақтастық кеңесінің» атауын «Түркі 
мемлекеттері ұйымы» атауына 2згерту 
туралы шешім қабылданды. С2йтіп, 
«кеңес» «ұйымға» айналды. Одан соң 
Түркі мемлекеттері ұйымының 8-саммиті-
нің декларациясы, Түрікменстанға Түркі 
мемлекеттері ұйымы жанындағы байқау-
шы мәртебесін беру туралы, «Түркі 
әлемінің келешегі-2040» туралы, «Түркі 
әлемінің бірлігіне қосқан үлесі үшін 
5лішер Науаи атындағы халықаралық 
сыйлық» туралы, Түркі мемлекеттері 
ұйымы жанындағы Серіктес мәртебесін 
құру, Түркі мемлекеттері ұйы мы ның 
Құрметті т2рағасының құқықтары туралы 
ереже ж2ніндегі, Түркі мемлекеттері 
ұйымы Бас хатшысының 2кілеттік мер-
зімін ұзарту және Бас хатшының орынба-
сарларын тағайындау, Түркі мемлекеттері 
ұйымы Түркі инвестициялық қорын 
құруды аяқтау туралы, Түркі мемлекеттері 
ұйымы жанындағы Байқаушы мәртебесі 
т у р а л ы  е р е ж е  ж 2 н і н д е г і  ш е ш і м , 
5зербайжан Республикасының президен-
ті Жоғары мәртебелі Ильхам 5лиевті Түркі 
әлемінің Жоғарғы орденімен марапаттау 

ж2ніндегі шешімдерге  қол қойылды. Яғни, 
қабылданған  құжаттар бұрын «кеңес» 
аталып келген құрылымның атын ғана 
емес, жұмыс бағытына да 2згеріс енгізді. 
Саяси айналымнан «түркі тілдес мемлекет-
тер» деген  с2з ресми ысырылып, орнына  
«түркі мемлекеттері» деп атау дәстүрі ен-
гізілген сыңайлы. Ұйым атауы соны 
меңзейді. Бұл – интеграцияның жаңа 
сатыға к2терілгенінің белгісі.
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«Nur Otan» партиясы жа-
нын даы Жастарды �олдау 
ж� ніндегі республикалы� �о-
ам ды� ке�есті� кезекті оты-
рысында «Жастар прак ти ка-
сы» бадарламасыны� тиім-
ді лігіні� т�мендігі айтылды.

Кеңес т�рағасы, Мәжіліс де пу-
таты Мәди Ахметов атап �ткендей, 
соң ғы жылдары бағдарламаға 90 
мың  ға жуық адам қатысып, оның 
30%-ы ғана тұрақты жұмыспен 
қам      тылған.

«Мемлекеттік органдардың 
мә  ліметінше, 77 мыңнан астам жас 
қа  зақстандық жұмыссыз. Со ны-
мен қатар 250 мың жас – еш жерде 
жұмыс істемейтін және оқымайтын 
NEET санатындағылар. Бұл ақпа-
рат тық талдау сандар т�мендетіліп 
к�р  сетілген және іс жүзінде жұмыс 

іс темейтін жастар әлдеқайда к�п 
де ген қорытынды жасауға әкеледі. 
Осы санаттағы жастармен нақты 
жұ мыстың жоқтығы байқала-
ды», – деді Мәди Ахметов.

)з кезегінде Еңбек және ха-
лық ты әлеуметтік қорғау вице-ми-
нистрі Ержан Біржанов жастар 
ара сында жұмыспен қамту пайы-
зын арттыру үшін осы саладағы 
қыз меттер enbek.kz электронды 
ең бек биржасы арқылы да к�рсе-
ті летінін айтты. )ткен 10 айда элек-
тронды еңбек биржасының к�-
мегімен 111 мың адам жұмыссыз 
ре тінде тіркелген, оның 37,8%-ы – 
жастар.

«Осы жылдың шілде айында 
skills.enbek.kz қысқамерзімді кә-
сіп тік оқыту сайтын іске қостық. 
Он да аспаздық, косметология, 
заң герлік және бухгалтерлік қыз-

меттер сияқты және тағы басқа 
ба ғыттар бойынша 91 курс қол-
жетімді. Портал арқылы барлығы 
5 200 жұмыссыз азамат оқыса, 
олар  дың 2 300-і жас буын �кіл-
дері», – деді вице-министр.

Осы орайда кеңес мүшелері 
skills.enbek.kz. сайтына кіретін дер-
дің тым аздығын алға тартты. 

«Электронды еңбек биржасына 
кі ріп, �зіңіз үшін бос жұмыс ор-
нын табуға тырысып к�ріңіз. Бұ-
ған жарты күн уақытыңыз кетеді. 
Ал курстарға арналған сайт та рыңыз 
ше? Дәл қазір сыртқа шы ғып, 
адамдардан сұрайықшы. Мұн дай 
порталдың бар екенін еш кім 
білмейтініне сенімдімін», – деді 
кеңес т�рағасы Ержан Бір жа новқа 
қарата.

«Атамекен» ҰКП Адами ка-
питалды дамыту департаментінің 

директоры Азамат Бейсенбенов 
ауылдардағы маман тапшылығы 
мәселесін к�терді. Мәселен, ауыл 
шаруашылығы саласы бойынша 
бітірген түлектердің 7%-ы ғана 
ма мандық бойынша жұмыс іс тей-
ді. 

«Олардың біразы болашақ ма-
мандықтарын білместікпен таң-
даған. Бір университетте мал дәрі-
гері мамандығын алған 30 түлектің 
тек екеуі  мамандығы бойынша 
жұ мыс істейді. Сондықтан бұл 
жер де жұмысшы мамандықтарды 
дә ріп теу бойынша жұмыстар жүр-
гі зілуі тиіс», – деді Азамат Бей сен-
бенов.

Партия баспас�з қызметінің 
мә ліметінше, Жастар кеңесінің 
мү шелері сайлауалды уәделердің 
орын далуын бақылауда ұстайды. 
Биыл «Алғашқы жұмыс орны» жо-
басы аясында 1,5 мың адам жұ-
мыс қа орналастырылып, 7,8 мың 
жас кәсіпкер �з бизнес-идеясын 
іске асыруға грант алған, сондай-
ақ «Бизнес Бастау» жобасы бойын-
ша 10,5 мың жас азамат оқуға жі-
беріл ді.

Жиын қорытындысы бойынша 
кеңес Еңбек және халықты әлеу-
меттік қорғау министрлігіне және 
бас қа да мемлекеттік органдарға 
бір қатар ұсыным әзірледі. Олар-
дың ішінде халыққа skills.enbek.kz 
порталы туралы к�бірек ақпарат 
беріп, хабардар ету, NEET сана-
тын дағы жастармен жүйелі түрде 
нақ ты жұмысты қолға алу ұсы-
нылды.

Ерке ЕРҚОҢЫР

Күн тәртібінде бірнеше мәселе 
қа ралды: «Nur Otan» партиясының 
«)згерістер жолы: әр азаматқа 
лайық ты �мір!» сайлауалды бағ-
дар ламасы аясында Жол карта сы-
ның денсаулық сақтау бағыты 

бойын ша Тереңк�л ауданына жұ-
мыс тобын бастап барған облыс-
тық қоғамдық кеңестің мүшесі 
Гүлжанат Джакова баяндама жа-
сады. Сондай-ақ «Сырқат тану шы-
лық пен �лім-жітімді т�мендету», 

«0-1 сатыдағы қатерлі ісіктерді 
уа  қытылы анықтау», қатерлі ісік-
терді ерте анықтауға скринингтік 
зерт теулермен халықты қамту мә-
се  лелері талқыланды. 

Одан б�лек, Жол картасының 
2021 жылға жоспарланған жұмыс-
та рының орындалуына қатысты 
пар тиялық бақылау жасау,  қала-
лық және аудандық денсаулық 
сақ тау жүйелерін цифрландыру 
жә не бағдарламаларды �зара кі рік-
тендіру жай-күйі туралы облыстық 
Денсаулық сақтау басқармасы 
бас  шысының орынбасары Гүлнәр 
Оспанова баяндады.  

Облыстық Кәсіпкерлік және 
ин  дустриалды-инновациялық да-
мыту басқармасының басшысы 
Ернұр Жәутікбаев мамандан ды-
рыл ған дүкендерде темекі сату, 
те мекі мен темекі бұйымдарын 
жар намалаудың барлық түрлеріне 
тыйым салу мәселесі бойынша 
баян дама жасады. 

«Облыста 8 889 сауда нысаны, 
24 базар жұмыс істейді. )ңірдегі 
4 436 азық-түлік немесе аралас дү-
кен дердің 4 345-і темекі �німдерін 

са тады, сондай-ақ кальян �нім де-
рін сататын мамандандырылған 
18 дү кен бар. Екібастұз және Ақсу 
қа лалары мен аудандық �ңірлерге 
іс сапарға шыққанда темекі �нім-
де рін орналастыру және жар на ма-
лауға қатысты заңбұзушылықтар 
анық талған жоқ. Барлық сауда 
нүк телерінде темекі �німдері жар-
на малаусыз жабық түрде саты ла-
ды»,– деді Ернұр Жәутікбаев. 

Жиналыс соңында қоғамдық 
кеңес т�рағасының орынбасары 
Ай ман Оспанова облыстық мо ни-
торинг тобының жұмысын қо ры-
тын дылай келе, Тереңк�л ауда-
нын  дағы жас мамандарға к�терме 
жәр демақының т�ленбегені, ме-
ди циналық құрал-жабдықтардың 
же тіспеушілігі, аудандық ауруха-
на ларда күрделі жұмыстарға �ті-
німнің берілмегені, коро на вирус-
пен күресу үшін дәрілік заттардың, 
дезинфекциялық құралдардың 
же тіспеушілігін, жеке қорғану 
құрал дарды сатып алу бойынша 
�ті німнің берілмегенін атап �тті.

Би-Барыс К�КШЕ

Қоғамдық кеңес мүшелері 
«Nur Otan» партиясының сай-
лауал  ды бағдарламасының Жол 
кар тасында к�рсетілген нысаналы 
ин дикаторларын іске асыру бары-
сы бойынша облыста Денсаулық 
сақ тау саласында атқарылған жұ-
мыс тардың 10 айлық нәтижесін 
қо ры тындылады. 

Жол картасының 3.1-б�лімге 
сәй кес, «Медициналық қызмет 
к�р сету сапасын арттырудың» 
9-тар мағын іске асыруы бақылауға 
ал ған. Мәселен, «Коронавируспен 
кү ресуге бағытталған материал-
дық-техникалық жабдықтау, дәрі-
дәрмектермен және жеке қорғану 
құралдарымен қамтамасыз етудің» 
55-тармағына сәйкес 1,015 млрд 
теңге б�лінді. Оның 468,3 млн тең-
гесі игерілді. Реанимация б�лім-
ше  лері үшін медициналық жаб-
дық тар, дәрі-дәрмектер мен жеке 

қор ғаныс құралдары сатып алы-
нып отыр.

Медициналық ұйымдарды жо-
ғары технологиялық жабдықтар мен 
қамтамасыз ету мақсатында бюд-
жеттен 1,5 млрд теңге б�лінді. Оның 
25,4 млн теңгесіне 6 рентген ап    па ра-
ты, 434,8 млн теңгеге 15 флюорог-
раф, 199,3 млн теңгеге 3 мам  мограф 
алынды. Барлығы 659,5 млн теңгеге 
жабдықтар са тып алын ған. 

Халықты міндетті әлеуметтік 
ме    дициналық сақтандыру (МMМС) 
жүйесіне тарту үшін ны са налы 
топ  тармен кездесу �ткі зі леді. 
БАҚ-та, әлеу меттік желілерде жұ-
мыс жүргізіледі. Сондай-ақ сырт-
қы жарнаманы орналастырып, 
ақ  параттық брошюралар, бук лет-
тер таратылды, коммуналдық қыз-
мет түбіртектерінде МMМС туралы 
жа дынамалар жазылды, адамдар 
к�п жиналатын жерлерде және 

к�лікте бейне және аудиоро лик-
терді ротациялау жүргізіледі. 

Медицинада жоғары техноло-
гия лар ды қолдануға к�ңіл б�лінеді. 
Бұл мақсатқа 452,7 млн теңге б�-
лін ді. 2021 жылғы жоспар бойынша 
30 қызмет орнына іс жүзінде 386,2 
млн теңге сомасына 61 жоғары тех-
  нологиялық медициналық қыз мет 
к�рсетілді. Сонымен қатар тұ рақ-
сыз эпидемиологиялық жағдайға 

бай  ланысты жыл ішінде скри-
нинг тік зерттеу жүргізу тоқтатыл-
ған, осыған байланысты медици-
на лық ұйымдардың алдына ха-
лықты скринингтік зерттеумен 
қамтуды ұлғайту міндеті қойылды. 
Жол картасының нысаналы инди-
каторларын іске асыру бойынша 
жұ мыс жалғасып жатыр.

Би-Барыс К�КШЕ

Жиынды «Nur Otan» партиясы 
Шымкент қалалық филиалы т�ра-
ға сының орынбасары, фракция 
же текшісі Бекайдар Т�легенов 
ашып, жүргізді. Экономиканы да-
мыту және кәсіпкерлікті қолдау 
ж�  ніндегі қоғамдық кеңестің т�ра-
ға сы Мақсат Абдукаримов ат қа рыл-
 ған жұмыстар бойынша есеп бер ді.

Кеңес отырысында «Nur Otan» 
партиясының «)згерістер жолы: 
әр азаматқа лайықты �мір!» сай-
лауал ды бағдарламасының 2021-
2025 жылдарға арналған қалалық 
Жол картасының 10 айдағы жұмыс 
қоры тындысы талқыланды. Жыл 
басы нан бері кеңестің 10 отырысы 
�ткі зіл ді, оның ішінде 5-і к�шпелі 
оты рыс.

Кеңес жұмысында Жол карта-
сының тармақтарына жауапты 
Жұ мыс пен қамту, Еңбек инспек-
ция сы, Кәсіпкерлік және индуст-
риал ды-инновациялық даму бас-
қармасы, Ауыл шаруашылығы 
бас қармаларының жұмыстары 
зер деленді.

Мақсат Серікұлы әр басқарма 
бойын ша жекелей тоқталып, 
зерде леу нәтижесі бойынша атқа-
рылған жұмыстардың оң нәтиже-
лері мен кейбір к�рсеткіштердің 
жылдық жоспарының орындалу 
деңгейі т�мен екенін атап �тті. 
Сондай-ақ бұған дейінгі �ткен 
кеңес отырысында орындалмай 
қалу қаупі бар тармақтар бойынша 
тиісті басқармаларға тапсырмалар 
мен нұсқаулар берілгенін, олардың 
нә тижесі партия филиалының 
жыл қорытындысы бойынша �ткі-
зіле тін жиында қаралатынын мә-
лім деді.

Кеңес отырысын қорытын-
дылаған Бекайдар Т�легенов 10 
айдың нәтижесі бойынша кеңес 
жұмысына оң баға беріп, Жол 
картасындағы бекітілген әрбір іс-
ша раның маңызын атап �тті. 
Барша тиісті мекемелерді оның 
орын далуына атсалысуға шақыр-
ды.

Би-Барыс К�КШЕ

Бірнеше ата-ананың айтуын-
ша, сырқаттанған балаларын жат-
қы затын орын болмағандықтан, 
олар дәлізде және емдік шаралар 
б�л месінде жатуға мәжбүр болған. 
Тіпті, аурухана асханасы ботқа сы-
ның ішінен қоңыз шыққан.

Мониторинг барысында ме ке-
ме аумағының тазалығы, мате-
риал дық-техникалық базасы, 
б�л   мелердің санитарлық-гигие на-
лық, профилактикалық және 
сауық тыру іс-шараларының сапа-
сы, емделушілердің қауіпсіздігі, 
тамақтану, бейнебақылау жүйесі, 
сәбилердің жан-жақты дамуына 
жа салып жатқан жұмыстар, тағы 
басқа да зерделенді.

Тексеріс нәтижесінде үлкен дер-
ге арналған жұқпалы аурулар 
ауруханасы ғимаратының күрделі 
ж�ндеуді талап ететіні, науқастарға 
берілетін тағамның нәрсіз, тоңа-
зыт қышта тұрған дәрі-дәрмектің 
жарамдылық мерзімі шегіне жет-
кені анықталды. Кейбір дәрі-дәр-
мек кіреберістегі еденде шашылып 
жа тыр. Сондай-ақ ауруханада са-
ни тарлық талап сақталмаған, нау-
қастардың т�сек жабдығы ескір ген. 

Анар Шамшадинова б�лімше 
мең герушісіне тазалық жұмыс та-
рын күшейтуді тапсырып, алдағы 
уақытта рейдтік шаралардың тұ-
рақ ты  жүргізілетінін айтты. Ал 
Маң ғыстау облыстық жұқпалы 
ау рулар б�лімінің меңгерушісі, 

екін ші санатты дәрігер Ж.Қа ша-
ғанова �з кезегінде жағдайдың 
ушы ғып кеткенін, 60 орындық 
ауру ханаға науқас бала к�бейіп сый-
май жатқанын жеткізді. Mсі ре се, 
1 жасқа дейінгі балалардың ара   -
сында іш �ту, қызу к�теріліп кету 
ке селдері жиі тіркелген. Оның 
үс тіне аурухана ғимараты ескі әрі 
тар, дәрігерлер жетіспейді. 

Айта кету керек, �ңірде қазір 
жұқ палы вирустың, іш �ту және 
қы зылша ауруының таралуы �ршіп 
тұр. Маңғыстау облыстық к�п-
бейін ді балалар ауруханасының 
жұқ палы аурулар б�лімшесінің 
қа былдау б�лмесіне тәулігіне 10-
15, кейде одан да к�п бала қаралуға 
ке леді. Сондай-ақ күніне 10-20 
ба ла жатып ем алады.

«Бүгінде �ңір бойынша қы зыл-
шамен ауырғандар саны к�бейіп 
тұр. Біз емделушілер бір аурудан 
сауы ғып жатып, екіншісін жұқ ты-
рып алмау үшін қолдан ке л геннің 
бә рін жасап жатырмыз»,– деді 
б� лім меңгерушісі.

Мониторинг тобы Маңғыстау 
об лыстық ауруханасының бас шы-
лығына анықталған кемшіліктерді 
жеделдетіп жою керегі ж�нінде 
тап сырма беріп, аталған мәселе 
то лықтай шешімін тапқанша Пар-
тиялық бақылау комиссиясының 
бақылауында болатынын ескертті.

Би-Барыс К�КШЕ

«NUR OTAN»: ЖҰМЫССЫЗ ЖАСТАР  
САНЫ СТАТИСТИКАМЕН СӘЙКЕСПЕЙДІ

АРНАЙЫ  МОНИТОРИНГ ЖАСАДЫ

МЕДИЦИНАЛЫҚ ҚЫЗМЕТ ЖАҢА 
САПАҒА КӨТЕРІЛДІ

ЭКОНОМИКАНЫ 
ДАМЫТУДЫҢ ОН АЙЛЫҚ 
КӨРСЕТКІШІ

АУРУХАНА ЖҰМЫСЫ 
БАҚЫЛАУҒА АЛЫНДЫ

Кеше «Nur Otan» партиясы Шымкент �алалы� филиалы 
жанындаы Экономиканы дамыту және кәсіпкерлікті �олдау 
ж�ніндегі �оамды� ке�есті� 10 айда ат�аран ж$мыстарыны� 
есебі ты�далды.

Нау�ас балаларды� ата-аналары Ма�ыстау облысты� 
ауру ханасыны� ж$�палы аурулар б�лімшесіне шаым жасаан 
бо латын, соан байланысты «Nur Otan» партиясыны� А�тау 
�а лалы� филиалы т�раасыны� бірінші орынбасары, �алалы� 
мәс лихат депутаты А.Шамшадинова, А�тау партиялы� ба-
�ылау комиссиясыны� т�райымы Aйда Бал�ашбаева, Сы-
байлас жем�орлы��а �арсы ке�ес т�райымы Н$рс$лу Сей да-
лыева тексеру ж/ргізді.  

«Nur Otan» партиясыны� Павлодар облысты� филиалыны� 
3лт денсаулыы мәселелері ж�ніндегі ��ірлік �оамды� ке�ес 
т�раасыны� орынбасары Айман Оспанованы� жетекшілігімен 
ке�есті� онлайн форматта отырысы �тті.

«Nur Otan» партиясыны� 5останай облысты� филиалы жа-
нындаы 3лт денсаулыы мәселелері ж�ніндегі ��ірлік �о-
амды� ке�есті� отырысы �тті. Отырыс�а 5останай облысы 
әкім дігі Денсаулы� са�тау бас�армасыны�, 5останай облысы 
бойынша 7МС5 филиалыны� басшылары �атысты. Жиналыс�а 
Senim «Денсаулы� са�тау ж/йесі ж$мыскерлеріні� салалы� 
кәсіптік одаы» 5останай облысты� филиалыны� т�раасы 
Татьяна Булгацевич т�раалы� етті. 
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сияқты лексемалардың делексика ли-
зациялау үдерісі күшейе түсті: әсе-
репатриот, әсересақтық, әсересәуат-
тылық, әсересәуаттану, әсереұлтшыл, 
әсеремемлекетшіл және т. б.; к�пв ек-
торлы, к�ппартиялы, к�ппалатты, 
к�птомдық, к�пбалалық, к�птілділік, 
к�птілділік және т. б.; конфессияарлық, 
ісқағаз, мемлекетішілік, иелікжай, те-
лефонхат және т. б.; 10) дефразеоло ги-
зация, яғни кейбір тұрақты тіркестерді 
әмбебаптандыру үрдісі күшейе түсті: 
-шылық (- шілік): заң буз (у)+шылық > 
заңбұзушылық;

Тәуелсіздік қазақ тілі кеңістігінің 
құрсаулы жатқан алуан түрлі арнасын 
ашып берді. С�йтіп, қазақ тілі экстен-
сивті ғана емес, интенсивті түрде 
дамыды. Мұның барлығы этномәдени 
қауымдастықтың дүниені �з тілінде 
тануға, жүйелеуге деген ұмтылысының, 
ұлт болып �мір сүру жасампаз уәжінің 
к�ріністері. Осы қуатты құбылыстың 
бәрін іске қосқан жалғыз фактор – 
еліміздің тәуелсіздігі. 

– Дамыған деген тілдердің �зіне ре-
форма жасалып жатады. Қазақ тіліне де 
сондай реформа керек деген ойлар 
айтылып жүр. �зіңіз жаңа тіліміз жаң-
ғырды дедіңіз. Олай болса, мұның қажеті 
бар ма? 

–Бұл �те жақсы сұрақ. 3лемдік 
қауымдастықтағы к�шбасшы елдердің 
тәжірибесін қарайтын болсақ, мұндай 
реформалардың белгілі бір тарихи ке-
зеңдерде жүзеге асып отырғанын жақсы 
білеміз. Мәселен, ағылшын, француз, 
орыс, неміс тілдеріне бірнеше мәрте 
реформа жасалған. Ағылшын тілінде 
XIV-XV ғасырларда дауыстылардың 
дыбысталуындағы �згерістер жазуда да 
таңбаланатын болды; нәтижесінде 
дауысты дыбыс әріптері дифтонг дыбыс-
тардың да таңбасына айналды; 1700 
жылы әліпбиге «W» әрпі енгізілді; 1883 
жылы Америка филология қоғамы және 
Америка филология ассоциациясы жазу 
реформасының 24 жаңа ережесін 
әзірледі; 1906 жылы кейбір с�здердің 
жазылуы �згерді; Ұлыбританияда 1908 
жылдан, Америкада 1934 жылдан бастап 
1970 жылдардың ортасына дейін с�з-
дердің жазылу ережелеріне оқтын-оқ-
тын �згерістер енгізіліп келді. Француз 
тіліне XVІІ ғасырда түбегейлі реформа 
жасалды; 1990 жылы емлеге �згеріс ен-
гізілді, ол �згеріс 2 мыңға жуық с�зді 

қам тыды; циркумфлекс (құстұмсық) 
диакритикалық белгісі дауысты i және 
u дыбыстарының үстінен алынып, а, о, 
е таңбаларында фонетикалық тиімділік 
үшін сақталды; кейбір с�здер бірге 
жазылатын болды: contrattaque, bienai-
mé, porteclé , т.б.; акут, гравис, трема 
диак ритикалық белгілеріне байланысты 
кейбір с�здердің графикалық кескіні 
�згерді; Е дыбысынан кейін келетін 
дыбыстарға байланысты, оларды [ɛ] 
және [ә] деп оқу ережесі қалыптас ты-
рылды; кірме с�здер негізінен француз 
тілінің орфографиясына бейімделіп 
жазылатын болды. Орыс тілінің емле 
ережелеріне 1918 жылы күрделі реформа 
жасалды; Ѣ  (ять), Ѳ  (фита), І («и 
десятеричное») әріптерінің орнына Е, 
Ф, И әріптері қолданылды; ілік және 
табыс септігіндегі сын есімдер мен с�з 
тіркестеріндегі -аго қосымшасы -его 
қосымшасына (лучшаго – лучшего), 
қалған жағдайларда -ого, -яго қосым-
шаларына ауыстырылды (новаго – но-
вого); ілік септігіндегі және жекеше 

түр дегі ея (нея) с�зформасы её, неё 
болып ауыстырылды; с�з және с�з 
б�ліктері соңындағы ъ таңбасының 
орнына апостроф қолданылды, 1938 
жылы ол алынып тасталды; 1942 жылы 
«ё» әрпін қолдану міндеттелді. Неміс 
тілінің емле ережелері 1996 жылы ре-
фор маланды; қысқа дауысты дыбыс тар-
дан кейін келетін ß әрпі ss әрпіне ал-
мастырылды: Fuß – Fuss; бірге жазыла-
тын күрделі етістіктер б�лек жазылатын 
болды: kennen lernen, Halt machen; іс-
әрекеттің уақытын, мерзімін білдіретін 
қосымшалар бас әріппен жазылды: 
heute Nachmittag, morgen Vormittag; 
субс тантивтенген сан есімдер бас әріп-
пен жазылады: der Zweite, der Dritte; 
тү бір мен қосымшада қатар келген да-
уыс сыз дыбыстарды созылыңқы қолда-
нуға рұқсат етілді: Betttuch = bet + Tuch; 
2006 жылы емле ережелеріне қайта ре-
форма жасалды. 212 емле ережесінің 87-і 
қысқартылды.

Байқасаңыз, осы айтылған рефор-
маның барлығында тілге жүргізілетін 
жүйелеу, икемдеу, оңтайландыру ша-
ралары тек жазуды реттеу арқылы іске 
асырылған. Себебіне тоқталайық. Кез 
келген тіл ауызша және жазба – екі фор-
мада �мір сүреді. Қай тілдің болмасын, 
ауызша формасын қарасаңыз, стихиялы 
түрде дамып отыратын, стандарттауға, 
жүйелеуге келмейтін, мейлінше еркін 
түрдегі тілдің ерекше реализациясы бо-
лып табылады. Ал жазба тіл оған қарама-
қарсы, барынша стандартталған, 
нормаланған, регламенттелген тілдің 
қолданысы. Сондықтан қандай да бір 
тілдің коммуникациялық тиімділігін 
арттыру бағытындағы реформа үшін 
оның жазба формасының құралдары 
�згертіледі, жетілдіреді. Біздің �мірімізде 
жазу маңызды р�л алып отыр. Мұны 
жаһандану үрдісі де күшейте түсті. Жазу 
теориясының маманы, профессор 
Құралай Күдеринова �з зерттеулерінің 
нәтижесінде жазу біздің �мірімізді 
реттеудің құдіретті құралы болып алды, 
тіпті жазу �з алдына б�лек сан салалы 
индустрия ретінде қалыптасып алды 
деген қорытындыға келеді. Олай болса, 
жазу қазіргі қазақ тіл иелменінің ақпарат 
тасқыны дәуіріндегі алуан түрлі ком-
муникациялық мұқтажын орындау үшін 
икемді болуы тиіс. Сондықтан біздің 
тілімізге де реформа қажет-ақ!

– Сонда қазақ тіліндегі реформа қа-
лай жүзеге асырылады?

–Тәуелсіздіктің арқасында тіліміз 
мемлекеттік мәртебе алып, қоғамның 
барлық саласында қолданыс ауқымы да 
кеңейіп, сапасы артып отыр. Дегенмен 
жаһандану дәуірінде, ақпарат заманында 
жаһанияттың кез келген �кіліне сияқты, 
қазақтілді қауымдастық �кіліне де кү-
ніне қаншама ақпараттық мәлімет легін 
�ңдеп, соған сәйкес �з ком му ника-
циялық тактикасын айқындап алуға, 
оны жүзеге асыруға тура келеді. Бұл 
үдерістің барлығында да с�йлермен 
үшін �з дітін орындатудың, коммуни-
кациясын жүзеге асырудың әмбебап 
құралы қазақ тілі екені белгілі. Олай 
болса, қазақ тілі қазіргі заманның 
талаптарына жауап беретіндей неғұрлым 
оңтайлы болғаны кез келген комму-
никацияны жеңілдетеді. Сондықтан 
жаһандану үдерісіндегі әртүрлі тенден-
цияны ескеру қажет. 

Мысалы, сондай тенденцияның бірі 
және бірегейі – латындану. Латындану 
соңғы жылдары әліпби ауыстырып жат-
қан посткеңестік кеңістіктегі мемле-
кеттерге қатысты ғана жүріп жатқан 
процесс емес, ол бүкіл жаһандық әлемге 
тән. Мысалы, Қытайдың қанша ғасыр 
бойы қалыптасқан иероглифтік жазуы 
бола тұра, экономикалық секторында 
латын әліпбиі кеңінен қолданылады. Сол 
сияқты жапондардың, кәрістердің де 
брендтері әлемге латын жазуымен таны-
лып отыр. Осы үдеріске жауап ре тіндегі 
біздің әліпби ауыстыру тілта нымдық 
реформамыз ақиқат дүниеде болып жат-
қан бір-біріне қарама қарсы, бірақ бізді 
қамтымай қоймайтын екі үдеріске де 
лайықты жауап болар еді. Біріншісі – 
жаһандану: экономикалық, мәдени 

әлемдік интеграция. Екіншісі – ұлттану. 
С�з жоқ, жаһандану жүрген жер  де ұлт-
тану да жүреді. Ал латын әліп биі негі зін-
дегі жаңа қазақ жазуы ұлттық тілді жа-
һанданудың да, ұлттанудың да талапта-
рына жауап беретіндей жаң ғыртпақ. 

Қалай? Қазақ тілі осы заманғы қа-
уым ға ғана қызмет етіп отырған тіл емес. 
Оның сан ғасырлық тарихы бар. Сол 
тарихи даму жолында алуан түрлі сырт-
қы субстраттардың әсеріне түскенін 
және бір қызығы, сол әсердің шылауында 
кетпей, керісінше оны �зіне икемдеп, 
игеріп алғанын тілтанушы ғалымдар 
жақсы біледі. 3ртүрлі тарихи кезеңде 
қазақ тіліне енген, парсы, араб, моңғол, 
қытай, орыс с�здердің барлығы �зге-
ріске ұшырап, тіліміздің т�л құралына 
айналып отырған. Алайда бүгінгі күнге 
дейін орыс с�здерін �згертпей жазу осы 
айтқан тарихи кезеңдерде қалыптасқан 
тіліміздің модернизациялық ішкі әлеуе-
тін әлсіретіп жіберді. Қирил графикасы 
негізіндегі әліпбиде б�где тілдің ды-
быстық жүйесін таңбалайтын әріптер-
дің болуы – тіл жаңғыруына кедергінің 
бірі. Сондықтан латын негізді жаңа 
әліпбиде т�л дыбыстық жүйе бірлік-
терінің таң балары алынып, б�где тілдік 
таңба ба рынша азаяды, ұлттық емле 
ережесіне сәйкес таңбаланатын с�з 
қатары к�бейеді. 

Сонымен бірге жаңа жазудағы қазақ 
мәтіндері, әсіресе жаһандық мәдениетке 
ортақ интертерминдер латын әліпбиін 
қолданатын әлемдік қауымдастық 
�кілдері, әсіресе бауырлас түркітілді 
елдер үшін түсінікті тұрпат алады. Олай 
болса, мектеп қабырғасында, ана тілінде 
осы с�здерді оқып, жаттап, оның 
графикалық образын санасына сіңіріп 
алған қазақ баласы бұларды ағылшын, 
француз, неміс, түрік, әзербайжан, 
�збек мәтіндерінен к�ргенде, бірден 
тани кетеді. Бұл интеграцияланудың, 
жаһанданудың талаптарына жауап 
беретін жаңалық болмақ. Мәселен, 
ОЭСР құрамындағы 38 мемлекеттің 34-і 
латын графикасын қолданады екен. 
Демек, к�шбасшы экономикалық 
кеңістікте қазақ тілінде латын әліп-
биімен жазылған мәтіндер, осы дамыған 
елдер үшін мазмұны түсініксіз болса да, 
графикалық келбеті психологиялық 
дискомфорт туғызбайды.

Жазу реформасы ұлттану үдерісіне 
де жауап береді: 5 жастан хат таныған 
бала енді ана тіліндегі мәтіндерді 42 
әріппен емес, 31 әріппен жазып-сызады, 
тілдің барлық деңгейінде тиімді �зге-
рістер жүзеге асады. Атап айтсақ, қосам-
жар орфографиядан арылып, ұлттық 
орфография жаңғырады: kompüter, 
änşi, äktör; қазақ жазуы әлемдік жазу 
кеңістігіне енеді: Almaty, Alatau, Zaіsan, 
Saryarqa, qazaq; отандық экономикалық 
дискурс әлемдік алаңда танымал болады: 
«Rahat», «Dastarhan»; шеттілдік с�з-
дердің тұрпаты түпнұсқа тілге жақын-
дайды; кәсіпкерлік қызмет, тауар, мар-
ка, атаулары әлемге танымал графика 
түрімен жазылады; маңдайшалар, 
ономастикалық атаулар қазақ тілінде 
жазылады; ауызша с�зде ұлттық акцент 
жаңғырады: Абай-Abai, Ыбырай-Ibyrai; 
шеттілдік с�здер ұлттық айтылым нор-
масына жақындайды: альбом – älböm, 
Вольт – Völt; шеттілдік ономас тикалық 
атауларды транслитерациялауда түп нұс-
қаны тікелей басшылыққа алуға мүм-
кіндік туады: Гондурас (исп. República de 
Honduras), Гамбург (нем. Hamburg) және 
т.б.; түпнұсқадан алу к�п жағдайда тілі-
міздің т�л заңдылықтарына да бағынады: 
Бангладеш (брит. [ˌbaŋɡləˈdeʃ]), Ва-
шингтон (Washington) т.с.с.; аударма ісі 
жеңілдейді, себебі қазақ тілі мен түп-
нұсқа тілдегі (ағылшын) термин с�здер-
дің сәйкестігі артады; қазақ жазуының 
дизайндық алуантүрлілігіне жол ашы-
лады; шетелдік қазақ ирредентасы мен 
диаспораларының бірегейленуіне мүм-
кіндік туады. Қорыта айтқанда, жаң ғыр-
ған тіліміз ұлтымыздың жарқын бола-
ша ғына жаңа серпінмен қызмет етеді.

"ңгімелескен 
Айым БЕКТҰР

Анар ФАЗЫЛЖАН:

Жаңғырған тіл 
ұлттың жарқын болашағына 
қызмет етеді

– Анар ханым, Тәуелсіздігіміздің 30 
жылдығындағы мемлекеттік тілдің ахуалы 
қандай? Тәуелсіздік тіліміздің дамуына 
қалай әсер етті?

–Кез келген тіл қоғамда �мір сүреді, 
қоғаммен бірге жасайды, сонымен қатар 
қоғам санасының к�рсеткіші әрі сол 
сананы қалыптастырудың әмбебап 
құралы болып табылады. Сондықтан 
этномәдени тілдік қауымдастықтың 
қоғамдық санасындағы барлық үрдістер 
мен үдерістер тілде проекцияланады, 
оның барлық к�ріністерін тілден тауып 
ала аламыз. Тілтанушы ғалымдар әрбір 
ұлттық-мәдени қауымдастық �мір сүріп 
жатқан тарихи кезеңде қалыптасқан 
тілдің қоғамдық тіршілігінің пафосы 
(тынысы), этосы (қозғаушы күші) лого-
сы (үні, құралы) болатынын анықтаған. 
Мәселен, филология ғылымдарының 
докторы, профессор Нұргелді Уәли ке-
ңестік кезеңдегі қазақ тілінің қоғамдық 
�мірінің этосы, пафосы, логосын �з 
зерттеуінде к�рсетіп кетеді. 

Тәуелсіздік кезеңіндегі тіліміздің 
тіршілігі мүлде �згерді. Бүгінгі қазақ 
тілінің пафосы Мемлекет басшысы Қа-
сым-Жомарт Тоқаевтың «Тәуелсіздік 
бәрінен қымбат» (қаңтар, 2021) атты 
ма қаласындағы Тәуелсіздік жылдары-
ның кезеңдестіруімен және сол кезең-
дердің сипатымен д�п сәйкеседі. Осы 
мақаланың «Бағдар мен белес» тарауын-
да талданған тәуелсіздігіміздің әр 
онжылдығының �зіне тән тарихи, саяси, 
мәдени-әлеуметтік сипаты дәл к�рсе-
тіліп, бұлай кезеңдестірілуі бірінші рет. 
Бұл және де тәуелсіз Қазақстандағы 
мем лекеттік тілдің де даму кезеңдерімен 
сәйкес келеді: жаңа Қазақстанның ірге-
тасы қаланған алғашқы онжылдықта 
тіліміздің жаңа мәртебесін бекітудің 
жүйелі мемлекеттік жұмыстары атқарыл-
ды, қоғамның қазақ тіліне деген к�зқа-
расы �згерді, бұрын мүлде қолданыл-
маған алаңдардан қазақ тілінің үні шыға 
бастады, Президентіміз «Қазақ елінің 
керегесін кеңейту» деп атаған Тәуелсіз-
діктің екінші онжылдығында тіл қол-
данысы кеңейе түсті, соған сәйкес оның 
ғылыми-лингвистикалық базасы жетіл-
дірілді, ал үшінші онжылдық қоғамның 
қазақ тілінің сапалы қолданысына деген 
�сіп келе жатқан сұранысын қанағат-
тандыратын аса маңызды шаралармен 
ерекшеленді.

Тәуелсіздік кезеңіндегі тілдік қауым-
дастық этосы қалай �згерді? Егер ке-
ңестік кезеңде с�йлеушілердің басым 
к�бі ауызекі с�йлеу тілін қолданатындар 
болса, бүгінде с�йлеу тілінен басқа әде-
би тілдің бір немесе екі стильдік тар-
мағын игерген тіл иелмені саны артып 
келеді. 3деби тілдің кодификацияланған 
нормасын меңгерген қауымдастық к�-
бейді. Олардың ішінде тілдің ауызша 
түрімен қатар жазба түрін де жиі қол-

данатындар саны басым. Шығармашы-
лықпен шұғылданатын, әдеби тілдің 
ауызша, жазбаша кодификацияланған 
нормаларын толық игерген бірнеше 
кітаби стильде еркін коммуникация 
жасайтын тілдік тұлғалар саны к�бейді. 

Тәуелсіз еліміз тілінің логосы туралы 
айтқанда оның портретіндегі мынадай 
оң �згерістерге тоқталмай кете ал май-
мыз: 1) тілдің лексика-фразеологиялық 
жүйесі неологизмдер мен терминдермен 
қарқынды түрде байыды. Егер бұрын бұл 
шеттілдік с�здерді «қарызға алу» есе-
бінен болса, енді с�здік қорды байыту-
дың бір к�зі ретінде тілдің ішкі әлеуеті 
жанданды: егемен, абаттану, ғаламдану, 
ғаламдастыру, жаһандану, жаһаният, 
демеушілік, демеу, дернәсіл, құрмаласу 
т.б; 2) ескі әдеби тілдің лексика-фра-
зеологиялық бірліктерін жаңғырту үрдісі 
күшейді: сынып, құжат, мәтін, шаршы, 
шәкіл және т. б.; 3) кеңес дәуірінде қу-
ғын-сүргінге ұшыраған авторлардың, 
тарихи эпостардың (жыр) және т. б. 
жаңадан басылып шыққан туынды 
мәтіндеріндегі лексика-фразеологиялық 

бірліктер айналымға ене бастады: аша-
лаң, ауырдәулет, әліпбиші, емлеші, сан-
дырма және т. б. 4) с�зге абстрактілі 
мағына жүктейтін с�зжасамдық бірлі-
ктер белсенділік алды: жеркүшелік, 
бірлік, әкімшілік, бәсеңшілік, заңгерлік 
және т. б.; 5) етіс жасаушы аффикстердің 
с�зжасамдық функциясы күшейе түсті: 
ақпараттандыру, әртараптандыру, ай-
қындамалану, ұлттандыру, демократия-
ландыру және т. б.; 6) бірқатар с�здердің 
тіркесім валенттілігі артты, олардың 
семантикалық �рісі кеңейді: бағанның 
ырықтандырылуы, азаматтық қоғам, 
бала ұсынымы, т�лтума оқулық ,бағалы 
қағаз, кешенді тестілеу және т. б.; 7) 
лексикаланған с�з тіркестерінің саны 
едәуір артты: ашық қоғам, азаматтық 
бірігу, зияткерлік меншік және т. б.; 8) 
гибрид с�здер саны артты: аудио мә лім-
деме, велошабандоз, автошеру, велоса-
пар, метатұрақтық, микрожоба, телеар-
на, к�ппалатты, телетілші, телефонхат, 
трансұлттық және т. б.; 9) әсере -, к�п -, 
- аралық,- ішілік,- хат,- қағаз,- жай 

Ахмет Байт
рсын
лы атында�ы Тіл білімі институтыны� 
директоры, филология �ылымдарыны� кандидаты Анар 
Фазылжанмен Тәуелсіздігімізді� 30 жылында мемлекеттік 
тілді� дамуы "андай болды, тілді� б#гінгі ахуалы ж$нінде аз-
кем тілдескен едік. 

Тәуелсіздік қазақ тілі кеңістігінің құрсаулы жат-
қан алуан түрлі арнасын ашып берді. С�йтіп, қазақ 
тілі экстен сивті ғана емес, интенсивті түрде да-
мыды. Мұның барлығы этномәдени қауымдастықтың 
дүниені �з тілінде тануға, жүйелеуге деген ұмты-
лысының, ұлт болып �мір сүру жасампаз уәжінің 
к�ріністері. Осы қуатты құбылыстың бәрін іске 
қосқан жалғыз фактор – еліміздің тәуелсіздігі. 
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ҚОҒАМAI  YNQQ

ҚҰРДЫМНАН К�ТЕРІЛУ 
КЕЗЕҢІ

Тәуелсіз Қазақстан тарихын-
дағы 1999 жылғы тұңғыш ұлттық 
са нақ сол кездегі аса қолайсыз 
әлеуметтік-экономикалық және 
демографиялық ахуалдан хабар 
берді: азаматтар жүздеген мыңдық 
алапат лекпен шетелге ауа к%шіп 
жатты. &лім-жітімнің артуы, туу 
к%рсеткіштерінің құлдырау салда-
рынан да қазақстандықтар саны 
күрт кеміген. &зге секторлар қа-
тарлы денсаулық сақтау саласының 
тоқырауы кесірінен ауру к%бейіп, 
халық қатарын сиретуге ол да «үлес 
қосты». 90-жылдардағы осы үрейлі 
жағдайды 1999 жылғы 25 ақпан 
және 4 наурыз аралығында %ткен 
бүкілхалықтық санақ еш әсіре-
леусіз, ашық тіркеді. 

Оның қорытындысында Қа-
зақ станда небәрі 14 млн 953,1 мың 
адам қалғаны белгілі болды. Яғни, 
10 жылда 1 млн 246,1 мың адамға 
азайды. &йткені 1989 жылғы бүкіл-
одақтық санақ дерегінше, респуб-

ликамызда тұрақты тұратындар 
16 млн 464,4 мың, ал уақытша тұ-
рып, жұмыс істейтіндерді қосқанда 
16 млн 536,5 мың адам %мір сүрген. 

Тұңғыш санақ маңызды бір 
жайтты байқатты: елдің-жердің 
иесі саналатын тұрғылықты ұлт-
тың үлесі 1989 жылғы 39,7%-дан 
1999 жылы 53,4%-ға дейін артты. 
90-жылдары 150 мыңнан астам 
қандас атажұртқа оралды. 

Елдегі саны ең к%п ұлттар – қа-
зақтар (8 млн) және орыстар (4,4 
млн) екені айтылды. Тәуелсіздіктің 
алғашқы онжылдығында елдегі 
қазақтардың үлесі 53,4% ғана, ал 
орыстар – 29,9% (1989 жылы – 
37,8%) болды. Үшінші орынға 
украин дар (3,6%) орналасты. 
&збектер – 2,5% (2%). Ал немістер 
саны 3 есеге азайған. 

Бұл ретте бір тарихи шешімнің 
демографияға мультипликативтік 
әсері мәлім болды. Атап айтқанда, 
1994 жылғы 6 шілдеде Тұңғыш 
Президент Нұрсұлтан Назарбаев-
тың ұсынуымен Жоғарғы Кеңес, 
яғни ел Парламенті Қазақстанның 
астанасын Алматыдан Ақмолаға 
к%шіру туралы қаулы бекіткен еді. 
1997 жылы Н.Назарбаев бас қала-

ны ауыстыру туралы түпкілікті 
шешім қабылдап, бұл идеяны жү-
зеге асыруға қызу кірісті. Осының 
арқасында Ақмола қаласындағы 
қазақтар үлесі 1989 жылғы 17,7%-
дан 1999 жылы 41,3%-ға дейін %сіп 
шыға келген. Қазақтар еліміздің әр 
%ңірінен мемлекетіміздің жаңа 
орталығына ағылды.

ЕҢСЕ ТІКТЕП, 
ЕЛДІК НЫҒАЙҒАН ШАҚ
Арада 10 жыл %ткенде, 2009 

жылғы 25 ақпан мен 6 наурыз ара-
лығында егемендік тарихындағы 
екінші санақ ұйымдастырылды. Ол 
Қазақстан халқының %суіне басты 
екі фактор да – табиғи %сім мен 
к%ші-қонның оң салдосы да оң 
ықпал етіп отырғанын паш етті. 
Осылайша, республикада ХХ ға-
сырдың соңында оқиғалардың 
%р бу барысын айқындаған демо-
графиялық үрдістердің енді елеулі 
түрде %згергенін, ХХІ ғасырда ел 
дамуының жаңа трендтері қалып-
таса бастағанын к%рсетті. 2009 
жылғы санақ қорытындысында 
қазақстандықтардың саны қай-
тадан 16 миллиондық межені ба-
ғындырып, 16 млн 9,6 мың адамға 
жетіпті: 10 жыл ішінде халық саны 
1 млн 28,3 мың адамға к%бейген. 
Жалпы, соңғы 50 жыл, жарты ға-
сыр ішінде қазақстандықтар саны 
6,7 миллионға %сіпті.

Қатары қалың ұлт %кілдері 
ретінде қазақтар (10,1 миллион) 
және орыстар (3,8 млн) аталды.

Қазақтардың үлесі 1999 жылғы 
53,4%-дан 2009 жылы 63,1%-ға де-

йін %сті. Орыстардың үлесі 29,9%-
дан 23,7%-ға дейін (4 млн 481,1 
мыңнан 3 млн 793,8 мыңға дейін) 
құлдырады. Үштікке %збек тер кірді: 
үлесі 1999 жылғы 2,5 па йыздан 
(370,8 мың адамнан) 2009 жылы 2,9 
пайызға (457 мыңға) ұлғайды. Елде 
кезінде орыстардан кейінгі ірі 
диаспора саналған украин дар үлесі 
3,6 пайыздан (547,1 мыңнан) 2,1 
пайызға (333 мың адамға) дейін 
кеміді. &зге этностардың үлесі 1,5 
пайызға да жетпеген.

Ел тарихындағы екінші санақ-
тың ғалымдар мен сарапшыларды 
қайран қалдырған бір нәтижесі – 
қала тұрғындары үлесінің 56,4%-
дан 54,1%-ға дейін күрт кемуі, ал 
ауылдықтар үлесінің 10 жыл бұ-
рынғы 43,6%-дан енді 45,9%-ға 
де йін ұлғаюы болды. Зерттеу ші-
лердің байламынша, адамдар 
ежелден ұлттың асыраушысы 
болған ауылға бет бұрса керек. 

Алдыңғы санақтан бері ауыл-
дықтар саны 821,7 мыңға артқан. 
Жалпы алғанда, қала тұрғында-
рының саны 8 млн 662,4 мыңды, 
ал ауыл тұрғындарының саны 
7 млн 347,2 мың адамды құрады.

Дегенмен биылғы 2021 жылғы 
санақ урбанизациялану процесі-
нің белең алғанын растайды деп 
күтілуде. Себебі Стратегиялық 
жос парлау және реформалар 
агент тігінің Ұлттық статистика 
бюросының қазандағы дерегінше, 
бүгінде қалалықтар үлесі – 59,3%, 
ауылдықтар үлесі – 40,7%. Бірақ 
санақ қорытындысында бұл к%р-
сеткіш түзетілуі мүмкін. 

&йткені Ұлттық статбюроның 
ресми сайтында 2021 жылғы 1 қыр-
күйекте Қазақстан халқының саны 
19 млн 42,1 мың адамды құрайтыны 
жазылған. Ал жалпыұлттық санақ-
тан 19,6 миллион адам %тіпті. 
Оның ішінде бір б%лігі – мигрант-
тар болуы мүмкін: биылғы санақ-
пен елімізде тұрақты тұрып, жұмыс 
істейтін шетелдіктер де қамтылды.

Сарапшылардың айтуынша, 
ХХІ ғасырдағы бірінші санақтың 
тағы бір тосын нәтижесі болды: ол 
Қазақстанда 57,3 мың азаматтығы 
жоқ адамның тұрып жатқанын 
анықтап берді. Бұл – ел халқының 
0,4 пайызы. Олар негізінен кел-
меске кеткен КСРО паспортымен 
жүргендер, тәуелсіз Қазақстанның 
азаматы атанғысы келмегендер.

ТІЛ МЕН ДІННІҢ ЖАҒДАЙЫ
Биылғы санақтың қоғам күтіп 

отырған қорытындылардың бірі, 
әрине тілге қатысты болмақ. Қазір 
қанша қазақстандық мемлекеттік 
тілді біледі? Айта кету керек, 2009 

жылғы санақ бойынша азамат та-
рымыздың 9 млн 631,3 мыңы 
немесе 64,4%-ы ғана қазақ тілін 
білетінін айтқан. Бірақ оның 1 млн 
123,6 мыңы немесе 11,7%-ы нашар 
білетінін мойындапты. 

5 млн 321,8 мың қазақстандық 
немесе 35,6%-ы мемлекеттік тілді 
мүлдем білмейді. Соның ішінде тек 
2 млн 29,6 мыңы немесе 13,6%-ы 
ғана қазақ тілін үйренуге талап 
қылып жүрген. Қалғаны оны қажет 
деп таппаған. Мемлекеттік тілді 
білетіндер қазақтар арасында 
(99,4%-ы біледі), ұйғырларда 
(80,5%), %збектерде (80%) к%п.

2009 жылы «3С» санақ пара-
ғын да респонденттерден «қазақ, 
орыс, ағылшын тілдерін қай дең-
гейде меңгергенсіз?» деген сауалға 
«ауызша түсінемін, еркін оқимын, 
еркін жазамын» деген үш жауаптың 
бірін таңдау ұсынылатын.

Содан бері жағдай жақсы жақ-
қа қарай %згерген шығар деген үміт 
бар. Қаншалықты және қай жаққа 
%згергенін жаңа санақ қорытын-
дысы к%рсетеді. Оның үстіне, 
биыл ғы «жалпыхалықтық сауал-
намада» тілге қатысты сұрақтар 
мейлінше нақтыланды. Бұл жолы 
«Сіз мемлекеттік тілді меңгергенсіз 
бе?» деген сауалмен шектелмей, 
«Сіз оны күнделікті %мірде қол да-
насыз ба?», «Қазақ, орыс, ағылшын 
тілдерін меңгеру деңгейіңіз: ауыз-
ша түсінемін, еркін оқимын, еркін 
с%йлеймін, еркін жазамын, мең-
гер мегенмін», «Қазақ, орыс, ағыл-
шын тілдерін үйренуді жоспар -
лай сыз ба?» деген қосымша сұ рақ-
тар қосылды. Демек, қазақ стан-
дық  тардың мемлекеттік тілді 
мең геру деңгейіне қатысты нақ-
ты рақ, то лымдырақ ақпарат алы-
нады. Оның нәтижесі тілді дамыту 
ту ралы жаңа ұлттық жоспарға 
түрткі болса ж%н.

Назар аударар жайт, 2009 жыл-
ғы санақ нәтижесінде ел халқының 
70,2%-ы Ислам дінін ұстанатыны 
мәлім болды. 26,2%-ы – христиан 
дінінде. 0,1%-ы буддизм, қалған 
конфессиялар – 0,2%. Кеңес зама-
нында халық атеизмге тәрбиеленді. 
Алайда Кеңес Одағы күйрегеннен 
кейін 20 жылдай уақыт %ткенде 
атеистер үлесі 2,8% ғана қалыпты. 

Түсіндіре кетсек, 1999 жылғы 
санақ парақтарында азаматтың 
қандай діннің жамағаты екеніне 
қатысты сұрақ болмаған.

САНАҚТЫҢ BIG DATA-сы 
ЖАҢА БИІККЕ БАСТАЙДЫ

Тәуелсіздік тарихындағы үшін-
ші халық санағының негізгі кезеңі 
«Қазақстанда әркім маңызды!» 

деген ұранмен 1 қыркүйек пен 30 
қазан аралығында %тті. Дегенмен 
санақтан онлайн %ту мүмкіндігі 8 
қарашаға дейін қолжетімді болды. 
Осының алдында санақтың бі рін-
ші б%лігінде азаматтар сұрақтарға 
%з бетінше жауап береді, ал екінші 
б%лігінде 15 қазаннан бастап 
онлайн қамтылмаған отбасыларға 
санақшылар барады деп жос-
парланған. 

«Ел азаматтарының к%птеген 
%тінішіне орай бюро онлайн са-
нақты қайта қосу туралы шешім 
қабылдады. Ол халық санағының 
соңына дейін қолжетімді бол -
ды», – деп мәлімдеді Ұлттық ста-
тистика бюросы. 

Ал 8 қараша күнгі сағат 00.00-
де Қазақстанда «Халық сана-
ғы-2021» аясында жүргізілген 
нақ тылау жұмыстары аяқталды. 
Не гізгі кезең және нақтылау жұ-
мыстары қорытындысы бойынша 
санаққа жалпы саны 19,6 миллион-
нан аса адам қатысты. 

Бүгінде Ұлттық статбюро де-
ректерді %ңдеуге білек сыбана кі-
рі сіп кетті. 

Жоспарға сәйкес, ауқымды іс-
шараның алдын ала қорытын ды-
лары 2021 жылдың желтоқсан 
айында жарияланатын болады.

Жалпы, биылғы санақ аясында 
елімізде тұрақты тұрып жатқан-
дардан %зге, 12 айдан аса уақытқа 
шетелге іссапармен шыққан отан-
дастар, яғни Қазақстанның елші-
лері, дипломаттары, еліміздің 
шет елдегі %кілдіктерінің қызмет-
керлері мен олардың отбасы мү-
шелері, қазақстандық еңбек миг-
ранттары, «Болашақ» бағдарла ма-
сының студенттері, шетелде жүр-
ген туристеріміз, сондай-ақ уа-
қытша Қазақстанда тұратын ше-
телдіктер, азаматтығы жоқ адамдар 
мен босқындар санақтан %тті.

Ел тарихында тұңғыш рет са-
нақ электронды форматта ұйым-
дастырылды. Алғаш рет қағаз са-
нақ парақтарынан толығымен бас 
тартылды. Азаматтарға санаққа 
онлайн қатысуға мүмкіндік 
берілді. 

Нәтижесінде, респондент тер-
дің 42%-дан астамы дәл осы тәсілді 
таңдаған. Алғаш рет интервьюерлер 
сұраққа жауаптарды планшет 
к%мегімен тіркеді.

Сарапшылардың байламынша, 
бұл санақ бірқатар қаланың даму 
жоспарлары мен бағдарламаларына 
түзету енгізуге түрткі болуы мүм-
кін. Мысалы, қазір Алматы қала-
сында 2 005 496 адам тұрақты тұ-
рады деп есептеледі. Алайда са-
наққа осы мегаполисте тұратын 
2 млн 200 мыңдай адам қатысқан.

Статорган мәлімдеуінше, са-
нақ нәтижесінде қол жеткізілетін 
%зекті, мол ақпарат пен үлкен де-
ректер (Big Data) елде тиімді мем-
лекеттік саясатты жетілдіруге к%-
мектеседі, сондай-ақ алдағы 10 
жыл бойы экономикалық жоспар-
лау мен бағдарлама құру кезінде 
пайдаланылады.

Еліміз Тәуелсіздік ал�ан ша�-
та балаба�шаларды� дені жекеге 
�тіп, б�лдіршіндер мектеп та-
балдыры�ын атта�анша уа�ытын 
�йде �ткізетін еді. Тіпті, білім 
оша� тарында о�улы�тар тапшы-
лы�ы болып, 2-3 о�ушы бір кітап-
ты пайдалану�а мәжб�р болатын. 
Тәуелсіз елді� білім ж�йесі к�пке 
дейін ке�естік ж�йені� со�па-
�ымен ж�рді. Мектептер 3 ауы-
сымды� уа�ытпен ж!мыс істеп, 
тар әрі сал�ын сынып сол кездегі 
!стаздар мен о�ушыларды� есі-
нен шы�а �ойма�ан болар...

Ал қазір жас ұрпақтың білім алуына 
барлық мүмкіндік бар. Бұрынғы балабақша 
кезегінде тұрған балалардың кезегін күт-
кен күйі мектептен бірақ шығатын заманы 
келмеске кетті. Оқушылар қалаған мекте-
бінен білім ала алады. 

С%зіміздің дәлелі ретінде Сыр %ңірін-
дегі мектепке дейінгі балаларды балабақ-
шамен қамту жоспары 2015 жылдың %зінде 
орындалғанын айта кеткен ж%н. Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаевтың бастамасымен 
жүзеге асқан «Балапан» бағдарламасы 
аясында Қызылорда облысы республика 
бойынша ең алғаш болып 3 пен 6 жас 
аралығындағы балаларды 100 пайыз 
б%бекжаймен қамтыды.

Мемлекеттік жекеменшік әріптестік 
аясында жоғарыда аталған аймақ жеке-
меншік балабақшалардың үлесін жыл 
сайын арттырып, бүгінде мектепке дейінгі 
білім беру мекемелерінің 72 пайызын құ-
рады. Жалпы, облыста Тәуелсіздік алған-
нан бері бүгінгі күнге дейін 414 жеке ба-
лабақша ашылған.

Сонымен қатар Қызылорда облысында 
тәуелсіздік алған жылдан бастап осы ке-
зең ге дейін жаңа 164 мектеп ғимараты 
пай да лануға берілген. Оның ішінде 24 
жаңа мектеп ашылған. Нәтижесінде, 36 

апатты және 7 үш ауысымда оқитын 
мектептердің мәселесі шешімін тапты. 

Қазір білім беру ұйымдарының мате-
риалдық-техникалық базасы да нығайып 
келеді. Облыстағы мектептердің 65 пайы-
зы жаңа модификациялық физика, химия, 
биология кабинеттерімен жабдықталған. 
Сондай-ақ 124 мектеп робототехника 
кабинеттерімен жарақтандырылыпты. 
Барлық мектептің компьютерлік паркі 100 
пайыз жаңартылған және интернет 
желісіне қосылған к%рінеді.

 Халқымыздың жиі айтатын «жетімін 
жылатпаған ел» с%зі осы Сыр %ңіріне 
арналғандай. &ңірде 2015 жылы жетімдер 
үйі жабылды. Оның орнына 80 орындық 
отбасы үлгісіндегі «Атамекен» балалар 
ауы лы жұмыс істейді. Ата-анасының қам-
қорлығынсыз қалған балалар осында қам-
қоршысымен бір отбасымен %мір кешеді.

Sлемге әйгілі ғарыш айлағы Ресей 
мемлекетіне жалға берілгелі бері Байқоңыр 
қаласындағы оқушылар к%рші елдің білім 
бағдарламасы бойынша білім алып келген 
болатын. Сол кезде ондағы балалар «мем-
ле кетіміз – Ресей, астанамыз – Мәскеу» 
дей тін ұстанымда еді. Үкіметаралық келі-
сімнің негізінде 2015 жылы Байқоңыр 
қа ласында 6 мектеп және 1 балабақша ҚР 
стандарты бойынша білім беру үдерісіне 
к%шті.

 Сонымен қатар 2015 жылы «Назарбаев 
зияткерлік мектептері» ДББҰ мен Қызыл-
орда облысы әкімдігі арасында %зара 
әріптестік ж%нінде меморандум жасалды. 
Осы меморандум аясында облыста Назар-
баев зияткерлік мектептерінің тәжірибесі 
таратылатын 46 инновациялық мектеп 
ашылды.

Бүгінде Қызылорда облысының білім 
беру саласындағы тың жобалары к%пке 
үлгі ретінде ұсыныла бастағанын айта 
кеткен ж%н. Мәселен, 2015 жылдан бастап 
БҰҰ «ЮНИСЕФ» балалар қорымен бір-
лесіп «Кәмелетке толмағандар арасындағы 
суицидтер превенциясы» пилоттық жоба-

сы енгізіліп, Қызылорда облысының үздік 
тә жірибесі  халықаралық дәрежеде 
таратылды.

Республикалық «Үздік педагог» кон-
курсының қорытындысы бойынша 2013 
жылдан бастап 2020 жылға дейін облыстың 
19 педагогіне «Үздік педагог» атағы бе-
рілді. Ұстаздардың осы жетістікке жетуіне 
2016 жылдан бастап мектептер кезең-ке-
зеңімен жаңартылған білім беру мазмұ-
нына к%шуі оң әсер еткен болса керек-ті. 
Аймақтағы педагогтердің 98 пайызы жаңа 
бағдарлама бойынша курстан %ткен.

&ңірдегі мектептердің жұмысын арт-
тыру бағытында жергілікті бюджет есебі-
нен соңғы 8 жыл ішінде «Үздік орта білім 
беретін ұйым» гранттық жобасы жүзеге 
асырылып келеді. Осыған дейін ынта лан-
дыру мақсатында б%лінген грант к%лемі 
17 млн теңгеге жетті.

Сыр %ңірінің ұстаздары «жас ұрпаққа 
жасалған қолдау – болашаққа салынған 
инвестиция» деген ұстанымды берік ұс-
тан ған. &ңірде талантты және дарынды 

жастарды қолдау мақсатында Қызылорда 
облысының Білім басқармасының «Да-
рын» қосымша білім беру орталығында 
облыстық, республикалық, халықаралық 
байқаулар мен конкурстар жеңімпаз-
дарының «Сыр дарыны білімділер ака-
демиясы» жұмыс істейді. Дарынды балалар 
академияда әр оқу тоқсаны арасындағы 
демалыс уақытында үш кезең бойынша 
білімдерін одан әрі шыңдап, математика, 
физика, химия, биология, информатика 
пәндерінен озат ұстаздардан 2 тілде 
дайындық жұмыстарына қатысады.

&ткен жылы пандемия жағдайында да 
қызылордалық мұғалімдер білім беруді 
тоқтатпай, тығырықтан шығар жол таба 
білді. Жаңа «Онлайн жаз» жобасы аясында 
балалардың жазғы демалысын қашықтан 
ұйымдастыру бағытында Instagram әлеу-
меттік желісінде Online_vacation_qzo па-
рақшасын ашып, балаларға жазғы дема-
лысты тиімді %ткізу жобасын іске асырды. 
Жобаны балалардың жазғы демалысының 
тиімді және оңтайлы ұйымдастыру бо-

йынша ҚР БҒМ Балалардың құқықтарын 
қорғау комитеті мақұлдап, еліміздің %зге 
аймақтарына тәжірибе ретінде таратылды. 
Осының арқасында 2021 жылы республи-
калық «Ұлттық мектеп лигасы» аясында 
жарыс түрлері бойынша облыс құрамасы 
І орын иеленді. 

Жоғарыда жүйелі жұмыстардың жүзеге 
асуының арқасында соңғы 10 жылда ха-
лықаралық және республикалық олим-
пиадалар мен ғылыми жоба конкурсында 
500-ге жуық оқушы жүлделі орындарды 
жеңіп алған.

Еліміз тәуелсіздігін алған 1991 жылдан 
бері кәсіптік білім беру саласы бойынша 
қабылданған білім туралы заңның, мем-
лекеттік бағдарламалардың нәтижесінде 
кәсіптік білім беру саласына модерни за-
циялау жұмыстары жүргізіліп келеді. Атап 
айтқанда, 2017 жылдан бастап жас тар дың 
жұмысшы кәсіптерін тегін алуына мүм кін-
дік беретін «Баршаға арналған тегін кәсіп-
тік-техникалық білім», «Мәңгілік ел жас-
тары-индустрияға» «Серпін-2050», «Ең-
бек», «Жас маман» бағдарламалары сәт ті 
іске асуда. Атап айтқанда, 2015-2021 жыл-
дар аралығында Қазақстанның үздік техни-
калық және кәсіптік білім беру ұйым дары-
ның қатарына облыстан 7 колледж енді. 

Жас ұрпаққа тек білім беріп қана қой-
май, оларды еңбекке баулу да білім жү йе-
сінің бір тармағына айналды. Осы мақ сатта 
аймақта «Жасыл мектеп» жобасы іске 
асады. Қазір 13 мектепте жылыжай бар. 
Оның 5-еуі Қызылорда қаласында, 3-еуі 
Арал, 1-еуі Қазалы, 1-еуі Шиелі ауда ны, 
1-еуі Сырдария, 1-еуі Қармақшы, 1-еуі 
Жа ңақорған ауданында орналасқан. Оқу-
шылар мен ұстаздар жылыжайда %німдерді 
баптап, түрлі к%к%ніс %німін %ндіруге ниет-
ті. Жұмысты жандандыру үшін мек теп 
оқушылары ғылыми бағытта түрлі идеяны 
тәжірибеге енгізіп к%руді бастап кетті.

Ерқанат С#РСЕНБАЙҰЛЫ,
Қызылорда облысы

ҰЛТТЫҚ САНАҚ – 
ұлт тағдырының айнасы

"аза�стан тәуелсіздік ал�алы хал�ымыз�а �атысты к�п-
теген �згеріс болды. Ол �згерістер жалпы!лтты� сана� 
нә ти желерінде к�рініс береді. Одан, мысалы �о�амымыз-
да�ы �!рылымды� жа��ыруларды, елдегі демографиялы� 
ахуалды, �аза�станды�тарды� т!рмысы мен әлеуметтік 
жа�дайын білуге болады. Енді �алымдар азатты� жыл-
дарында�ы �шінші халы� сана�ыны� �орытындыларын 
асы �а к�тіп отыр. (кімет оны басшылы��а алып, жа�а жоба-
ба�дарлама әзірлеуге ниетті. 

Айхан ШӘРІП

ҚЫЗЫЛОРДА – ЖЕТІМДЕР ҮЙІ ЖОҚ ӨҢІР
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AI  YNQQ

Нұрлан ҚОСАЙ

(Басы 1-бетте)

Министрлік �кілдерінің ай-
туын ша, бүгінде электр энергия-
сын тұтыну к�лемі елімізде қатты 
�сіп кеткен. Мәселен, бұған дейін 
бұл к�рсеткіш жыл сайын әрі кетсе 
2%-ды құрайтын болса, биыл 10 
айда ол аномальды �сім к�рсетіп, 
8%-дан бір-ақ шыққан. Бұл жерде 
1 000-1 200 мегаВатт туралы с�з 
болып отыр.

«Мәселен, ондай электроэнер-
гияны �ндіру үшін кемінде 5 жыл 
керек немесе 1-1,5 млрд доллар 
қаржы қажет. Бұл қарайған шығын. 
Ал бұлай жалғаса беретін болса, 
ерте ме, кеш пе елімізде электр 
энергиясының тапшылығы пайда 
болуы мүмкін. (зірге ондай тап-
шылық жоқ. Қазақстанның энер-
гетикалық жүйесі тұрақты жұмыс 
істеп тұр. Сондықтан да энерго қа-
уіпсіздік бірінші орында болуы 
тиіс», – деді Орталық коммуни ка-
циялар қызметінде брифинг 
�ткізген Энергетика бірінші вице-
министрі Мұрат Жүребеков. 

Вице-министрдің айтуынша, 
елімізде заң бойынша техникалық 

шарт алып, параметрлерге сәйкес 
рәсімделіп, ресми тіркеліп жұмыс 
істеп жатқан 50-ге жуық майнинг 
дата-орталықтары бар екен. Олар-
ға қояр кінә жоқ. Мәселе ай сайын 
к�бейіп бара жатқан «сұр» май-
нерлерде. Заңды айналып �тіп, 
қыз метін бүркемелейін мұндай 
«к�леңкелі» субъектілер негізінен 
Қытайдан қашқан фермалар.

«АҚ» МАЙНЕРЛЕР ЗАРДАП 
ШЕКПЕУІ ТИІС

Желіде ашық талқыға түсіп 
жат қан Энергетика министрлігі 
бұй рығының жобасында «ақ» май-
нерлерді қапаландырып отырға-
ны – олардың электр қондыр ғы-
ларының тұтыну к�леміне 2 жылға 
100 мегаВаттық лимит қою идеясы. 
Мұнымен келіспеген олар заң жо-
басына �здерінің �згерісін ұсынды.

«Лимит қою – мәселенің ше-
ші мі емес. >йткені «к�леңкеде» 
жүрген заңсыз майнерлердің �зі 
жылына 300 мегаВатт тұтынады. 
Сондықтан негізгі кәсіп түрімен 
бүркемеленіп Bitcoin �ндірумен де 
ұрланып айналысатын «сұр» май-
нерлердің кесірінен «ақ» майнер-
лер зардап шекпеуі тиіс. Ол үшін 
қалалардың, ірі елді мекендердің 
маңында майнинг фермаларын 
ашуға тыйым салу керек. >йткені 

олар міндетті түрде аймақтық ішкі 
электр желілеріне қосылады. Одан 
соң электр �ндіретін кәсіпорын-
дарға �з қажеттіліктері үшін алып 
қалатын энергияны цифрлық май-
нингке жұмсауға нақты тыйым 
са ла тын уақыт жетті. Тағы бір ұсы-
нысымыз – кәсіби қызметі басқа 
кәсіпорындардың аумағына цифр-
лық майнинг орнатуға тыйым салу 
қажет. Майнинг дербес кәсіп түрі 
болып бекітіліп, мемлекет онымен 
қосымша айналысуға рұқсат етпеуі 
тиіс. >йткені зауыт аумағында тұр-
ған мұндай фермалар оның ком-
муналдық ресурстарына ортақта-
сады да, оның шығыны түптеп 
келгенде зауыттың шығаратын 
�німінің �зіндік құнына мінеді. 
Бұл тек еліміздің энергетика са-
ласына емес, қазақстандық тауар-
лардың бәсекелестік қабілетіне, ал 
түптеп келгенде экономикаға зия-
нын тигізеді», – дейді Блокчейн 
және дата-орталықтар мен тех но-
логиялар индустриясы қауымдас-
тығының т�рағасы Алан Дорджиев.

Бүгінде бұл қауымдастыққа 
еліміздің индустриалды-цифрлық 
майнинг нарығының 70%-ын құ-
райтын ірі компаниялар кіреді. 
Олар еліміздің энергетика сек то-
рына сараптама жасап, бұл ұсы-
ныс тардың майнингке жұмса-

латын электр энергиясын 35%-дан 
астам үнемдеуге, яғни 300 мегаВатт 
токты сақтап қалуға болатынын 
айтып отыр. Сондай-ақ қауым-
дастық �кілдері тұтыну артқан 
сағаттарда электр энергиясын 
сырттан сатып алуды ұсынады. Бұл 
веерлік с�нді рулерді болдырмауға, 
сол арқылы майнинг фермаларына 
қажетті ток ты шектемеуге және 
жаңадан фер  ма ашамын немесе 
фермасын ке ңей темін деушілерге 
мүмкіндік бермек.

БЮДЖЕТКЕ ҚОСЫМША 
650 МЛН ТЕҢГЕ 
САЛЫҚ ТҮСЕДІ

«Импорт тартудан ішкі тарату 
желілерін транзиттік пайдаланғаны 
үшін мемлекеттік бюджетке 1,2 
млрд теңге к�лемінде ай сайын 
кіріс түспек. Ал 2022 жылдан бас-

тап майнинг �ндірісіне 1 киловат/
сағат үшін салынатын 1 теңге са-
лық ел қазынасына айына тағы да 
қо сымша 650 млн теңге құймақ. 
Бү гінде «к�леңкелі майнингтің 
к� зін құрту үшін мемлекет пен 
заңды майнерлер арасында тығыз 
бай ланыс орнауы қажет. Сол мақ-
сатта біз «ақ» майнерлердің рес -
ми тізі лімін енгізу қажеттігін бір-
неше рет к�тердік. Сонда осы са-
ланы қа да ғалап отыру �те жеңіл 
бо ла ды», – деп түйіндеді Алан 
Дорджиев.

Мамандар жыл сайын блок-
чейн-технологиялар индус трия-
сынан мемлекет бюджетіне 127,5 
млрд теңгеден астам кіріс түсетінін 
айтып отыр. Сондықтан да бұл 
ақпараттық �неркәсіпті дамыту 
үшін алдағы бес жыл ішінде салаға 
500 миллиард теңге к�лемінде 

инвестиция тарту к�зделуде. Энер-
гетика министрімен �ткен жиын 
қорытындысында Бірлескен хат-
тамаға қол қойылды. Соған сәйкес 
тараптар еліміздің Біртұтас электр 
энергетикалық жүйесінде электр 
энергиясы мен қуатының тапшы-
лығы туындаған кезде халыққа 
және әлеуметтік объектілерге ар-
налған электр энергиясын шек-
теуге жол бермеу туралы, теңгерім-
деуші нарықты (demand-response) 
іске қосу туралы заңнамалық 
актіні қарауды және қабылдауды 
жеделдету туралы, электр энер-
гиясын сатып алуға кепілдік бере 
отырып, «ақ» майнерлерге қатысты 
(off-take келісімшарттары) Қаржы-
есеп айырысу орталығы арқылы 
жаңа ірі ЖЭК жобаларын дамыту 
үшін инвестициялар тарту туралы 
келісті.

«Сұр» майнерлермен 
күрес басталды

Осы күні баласының амандығын ой-
лайтын ата-ана күндіз күлкіден, түнде 
ұйқыдан айырылды. >йткені күн сайын 
бүл діршіндердің болашағына балта шап-
қандардың азғындық әрекеттері туралы 
жаға ұстататын сұмдық оқиғаларды еститін 
болдық. «>гей �гейлігін істейтініне» құлақ 
үйренген болса, �кінішке қарай, туған 
әкесінен азғындық к�ргендердің саны да 
артып келеді. Тіпті, ата сақалы аузына 
түсіп, Пайғамбар жасына жеткендердің де 
жиіркенішті тірліктеріне тоқтау салу қиын 
болып барады. Мәселен, биылғы тоғыз 
айдың �зінде елде кәмелет жасқа толмаған 
балаларға қатысты жасалған 1689 қылмыс-
тың 201-і зорлау дерегі бойынша тіркелген. 
Ал сексуалдық сипаттағы зорлық-зом-
былық әрекеті бойынша 179 факті тіркелсе, 
он алты жасқа толмаған адаммен жыныстық 
қатынас немесе сексуалдық сипаттағы �зге 
де әрекеттерге бару бойынша 264 қылмыс 
белгілі болып отыр. 

Азғындық әрекеттері үшін абақтыда 
отырып, жазасын �теп келгендердің де 
қатарында бұрынғы қылмысын қайта 
жасайтындар жетерлік. Есте болса, 2018 
жылдың 1 қаңтарында кәмелеттік жасқа 
толмағандарға жыныстық сипаттағы 
қылмыс жасағандарды химиялық жолмен 
піштіру ресми түрде рұқсат етілген-ді. 
Оның артынша қазақстандық Үкіметтік 
емес ұйым �кілдері екі жақтың татуласуына 
байланысты адам зорлауға қатысты қыл-
мыс тық істердің қысқартылуын доғаруды 
және педофилдер мен адам зорлағандарды 
�мір бойы бас бостандығынан айыруды 
сұраған. Алайда химиялық кастрацияның 
�зі қаскүнемдерге қорқыныш әкеле қойған 
жоқ. >йткені медицина мамандары хи-
миялық піштірудің күші ұзаққа бармай-
тынын айтады. Ендігі жерде еліміз �зге 
елдерде бұрыннан қолданылып келе жат-
қан сотталып шыққан педофилдерге білезік 
беріп, олардың не істеп жүргенін бақылауға 
алатын тәжірибені де сынап к�рмек. 

ЕКІ МЫҢНАН АСА ПЕДОФИЛ БАР
Жақында Ішкі істер министрі Ерлан 

Тұрғымбаев келесі  жылдан бастап 
Қазақстанда 300-ден астам педофилге 
электронды білезік тағылатынын айтқан 
болатын. Пилоттық жоба аясында 80 адамға 
электронды білезік тағылады. Бұл үшін 356 
миллион теңге қаражат б�лінеді. Ал ІІМ 
Қылмыстық атқару жүйесі комитетінің 
т�рағасы Жанат Ешмағамбетовтің ай-
туынша, республикада бас бостандығынан 
айыру мекемелерінде 2 мыңнан астам пе-
дофил жазасын �теп жатыр. Пробациялық 

есепте 330 адам бар. «Келесі жылдан бастап 
пробациялық есепте тұрған педофилдерге 
электронды білезік тағылады. Биыл біз 
пилоттық жобаны бастадық. Жүйе Нұр-
Сұлтан қаласының пробация қызметінде 
тестілік режимде іске қосылды. Қазір жеті 
адамға осындай білезік тағылды. Ал келесі 
жылдан бастап барлық 330 педофилге таға-
мыз», – дейді ол. Қылмыскерлерді бақылау 
білезіктері жалға алынады. Себебі педо-
филдерге тағылатын құрылғы тым қымбат 
тұрады. Сондықтан комитет келер жылы 
конкурс �ткізеді. Білезіктерді осы конкурс 
бойынша ұялы байланыс опера торларынан 
алынбақ. Қазір министрлік Билайн ком па-
ниясымен пилоттық жоба бастапты. (зірге 
белгілісі, педофилдерді сол компанияның 
желісі арқылы қадаға лайды және бір 
электронды білезіктің ай сайынғы т�лемі 10 
мың теңге. «Бір білезік тің бағасы 200 мың 
теңге және одан жоғары. Сондықтан бізге 
оны жалға алған тиімді. Алдын ала есеп 
жүргізілді. Бір электронды білезікті жалға 
алу оның сервистік қыз метін, батареясын 
ауыстыру сияқты дүние лерді ескергенде, 
айына 10 мың теңгені құрайды», – деді Жа-
нат Ешмағамбетов. Оның с�зінше, элек-
тронды білезік педо филдің жүрген жерін 
тіркеуге мүмкіндік береді. Егер педофил 
пробациялық бақылау шарттарын бұзса, 
полиция қызметкерінің планшетіне сигнал 
келеді. Сондай-ақ комитет басшысы біле-
зік ті қолдану тәртібін бұзғандарға бірінші 
ес керту жасалады, егер педофил екінші рет 
бұз са, пробациялық бақылауды бас бос тан-
дығынан айыру жазасына ауыстыру туралы 
�тінішпен сотқа жүгінетіндерін жеткізді.

Айтуынша, пробациялық бақылау шарт-
тары әртүрлі болады. Қолданыстағы заң-
намаға сәйкес, сот үкімімен белгілі бір 
орын дарға баруға тыйым салу, түнгі уақытта 
үйден шығуға тыйым салу, пробация қыз-
метіне хабарламай тұрғылықты жерінен тыс 
жерге шығу секілді шектеулер қойылуы 
мүм кін. Мәселен, кейбіреуіне түнде үйден 
шы ғуға тыйым салынса, енді біріне балалар 
к�п шоғырланған жерлерге жақындауға 
болмайды. Сонымен қатар, электронды бі-
ле зіктер басқа да қылмыс жасаған, проба-
циялық бақылау шарттарын бұзған адам-
дарға да тағылуы мүмкін. Бүгінге олардың 
саны шамамен 2,5 мың адамға жетіп отыр. 
«Бірінші кезекте электрондық білезіктер 
жыныстық тиіспеушілікке қарсы қылмыс-
тары үшін сотталғандарға және жазаны �теу 
шарттарын үнемі бұзатындарға қолданы-
латын болады. Қалған сотталғандар үшін 
мобильді құрылғыларда арнайы қосымшаны 
пайдалану к�зделеді. Қажетті жабдықтар 
жалға беру негізінде пайда ланылады, бұл 
оған қызмет к�рсету шы ғын дарын айтар-
лықтай азайтуға мүмкіндік береді», – деп 
түйіндеді Жанат Еш мағамбетов.

ПОЛИЦИЯ 
ПЕДОФИЛДЕРДІ БАҚЫЛАУҒА 

АЛУҒА ДАЙЫН
Нұр-Сұлтан қаласы Алматы ауданы 

По лиция басқармасы жергілікті полиция 
қызметінің б�лім бастығы, полиция под-
полковнигі Қанат Нысантаев қазір тиісті 
қызметті қамтамасыз ету және электрондық 
платформаны қолдана отырып есепте 
тұрған адамдардың орналасқан жері туралы 
ақпарат алу жұмыстары пысықталып жат-
қанын жеткізді. Сонымен бірге интернет 
желісі арқылы қолжетімді GSM, GPS стан-
дарттары арқылы ұялы байланыс желісіне 
негізделген VPN виртуалдық жеке желісі 
негізінде деректерді беру, білезіктердегі 
де ректерді алу қызметін ұйымдастыру жұ-
мыстары жүргізілуде.

«Біздің тарапымыздан білезіктердің 
жұмысы к�рсетіліп, туындауы мүмкін кем-
шіліктерін қарастырып шықтық. >зіміздің 
ұсыныстарымызды бердік. Қазір тиісті 
ұсыныстар қабылданып, ол бойынша жұ-
мыстар жүргізілуде. Мысалы, білезіктердің 
бауы қатты болғандықтан адамның қолы 
мен аяғына кигізілгенде қажалуы мүмкін. 
Қуаттандыру уақытының аздығы және 
қуаттандыруға кететін уақыттың да к�птігін 
де ұсынысқа кіргіздік. Сол себепті осы мә-
селені шешу үшін ұсыныстар бердік», – 
дейді Қанат Құрақбайұлы. Ал білезіктің 
корпусын рұқсатсыз алу және ашу бақы-
лаудың кіріктірілген жүйесі бар глонасс 
GPS жаһандық новигациялық спутниктік 
жүйесінің сигналдары бойынша аны қ-
талады екен. Ол бойынша есепте тұрған 
адамдардың денесінде алып жүруге арнал-
ған арнайы электрондық құрылғы қада-
ғалауға мүмкіндік береді. Білезікті жеткізу 
жиынтығына белдік, білезіктің бекітуге 
арналған клипстері, қуаттау құрылғысы 
кіреді. Білезік арқылы бақылау жүйесін 
құқық қорғау қызметкерлерінің қолындағы 
қолданыстағы бақылаушы құрылғыларға 
байланыстыру жұмыстары жеделдетілуде. 
Планшеттер қызметкер жұмыс орнында 
болмаса да, браузерлері бар кез келген құ-
рылғыға сигнал келе береді. Бұл �з кезегінде 
бостандықта жүрген педофилдердің артық 
әрекетке баруын қадағалауға мүмкіндік 
бермек.

ПЕДОФИЛДЕР 
ПРОБАЦИЯ БАҚЫЛАУЫНДА 

БОЛАДЫ
Есептегі педофилдерді Қылмыстық 

атқару жүйесі департаментінің пробация 
инспекторлары да қадағалайды. Олар да 
білезікпен бақылауға алу жұмысын қолға 
алады. Инспектор қажетті деректерді ком-
пьютердің, планшеттің немесе смартфон-
ның к�мегімен жеке кабинет арқылы 
тексеруіне мүмкіндігі бар. Егер әлгіндегі 
айтқандай сотталған адам белгіленген 
тыйымды бұзса немесе білезікті зақымдауға 
тырысса, бұзушылық туралы белгі дереу 
полиция қызметкерлерінің планшетіне 
түседі. Бұдан кейін тиісінше Пробация 
қызметі жазаның түрін бас бостандығынан 
айыруға �згерту туралы мәселені қарау үшін 
материалдарды сотқа береді. 

Үреймен �мір сүріп келе жатқан ата-
аналар жазасы толық дәлелденсе, бүлдір-
шіннің болашағына балта шапқандарды 
�мір бақи түрмеге қамап, �лім жазасына 
кесу керегін қалайды. Бірақ мемлекетіміз 
халықаралық міндеттемелерге сай бұл 
мүмкіндікті толық пайдалануға құқы жоқ. 
Дегенмен �зге елдердегідей азғындардың 
жазасы лаңкестердің жазасымен теңес-
тіріліп, Франция, Ұлыбритания мен Поль-
шадағыдай құрықталған педофилдерді �мір 
бойына темір тордың арғы жағына аттан-
дырған дұрыс-ақ. >йткені сарапшылардың 
�зі балаларға қарсы жыныстық зорлық-
зом былық жасап сотталғандардың 90 па-
йызы қайта зорлық жасайды екен. Кеш 
жет се де, шетелдегідей педофилдерді біле-
зікпен бақылап, жас�спірімдер жүретін 
жер лерге заңмен жолатпаудың жолы 
жақсылап қолға алынғанын күтеміз.

(Басы 1-бетте)

Расымен де, дизель тапшылығын с�з 
етіп жүргенде бензин құны да шарық-
тағаны білінді. Бірақ министр айтқандай 
2-3 теңгеге емес. Мәселен, Петропавлда 
жүргізушілердің сұранысындағы Аи-92-
нің литрі 175-тен 186 теңгеге бір-ақ �с-
кен. Жауаптылар бензиннің қымбатта-
уы на бастапқы сатып алу құны әсер ет-
кенін келтірді. Себебі еліміздегі мұнай 
�ң деу зауыттары �німдерін делдал ком-
паниялар арқылы �ткізеді екен. Оған 
жол тасымалы мен салық қосылады. 
Яғни, министрдің «қымбаттауға негіз 
жоқ» дегенін қалай ұғамыз? (лде салада 
заңсыздық жайлаған ба?

Осыдан кейін жағдайдың ушық-
қанын түсінді ме, ведомство басшысы 
Мағзұм Мырзағалиев те қимылдай бас-
та ғандай сыңай танытты. Тексеріс кезін-
де мұнай �ңдеу саласындағы бір үл кен 
кілтипан шыққан: Павлодар мұнай-
химия зауытында ж�ндеу жүргізу кезінде 
гидротазарту компрессорының ақаулы 
екені әшкере болыпты. Енді сол ақаулы 
б�лшекті тек 5 айдан кейін ғана ауыс-
тыруға болады екен. Осы кезең бойы 

ПМХЗ дизель отынын бұрын жоспар-
ланғаннан ай сайын 20-40 мың тоннаға 
аз �ндірмек. Мұны естіген ведомство 
басшысы ҚазМұнайГаз басшылығына 
М>З-бен бірлесіп, к�ктемгі егін жұмыс-
тары басталғанға дейін, Ресейден мұнай 
�німін импорттау есебінен қор қалыптас-
тыруды тапсырыпты. Демек, дизель 
тапшылығы мәселесі алдағы уақытта да 
реттелмеуі ғажап емес. Биыл алғашқы 9 
айда орташа құны литріне 188 теңге 
болған дизельдің бағасы қазір аймақтарда 
құбылып тұр. 208 теңгеден 330 теңгеге 
дейін барады. (йткенмен мәселеге басқа 
к�зқараспен қарайтындар бар. Эконо-
мист Мақсат Халық тапшылық қолдан 
жасалғанына сенімді. 

«Дизель отыны қымбаттады, тапшы-
лық болды. Бірақ тапшылық қолдан 
жа салып отыр. >йткені Энергетика 
министрлігінің есебіне қарасақ, �ткен 
жылы �ндірілген дизель к�лемі биыл да 
�ндірілген екен. Тек қана АЗС, жанар-
жағармай пункттеріне кешіктіріліп 
жеткізілді. Уақытынан кешіккен соң 
тапшылық басталды. Нәтижесінде 
шаруалар қиын жағдайға тап болды. 
Сосын ұн мен басқа заттар да қымбаттай 
бастады», – дейді ол.

Дефицит үшін дизель қоймада жи-
налып қалғандай. Энергетика министр-
лігі біздегі баға Ресеймен теңесу қажет 
деген ұстанымын әлдеқашан жеткізді. 
Олар «сонда ғана дефицит болмайды» 
деп сендірген. Бірақ осы пікірді тарқатып 

айтып берген министрлік �кілін к�р-
медік. Дәйексіз с�зге илану қиын-ақ. 
Негізі, бұл әңгіме 2018 жылдан-ақ ай-
тыла бастаған. Бірақ сарапшылар Қа-
зақстанда �зге елдермен салыстырғанда 
жанармай құны біршама аз екенін айтып 
жүрді. Сондықтан баға �суінің нақты 
себептері бар деп саналады. Біз назар 
аударып отырған тағы бір кілтипан – 
жанармай қымбаттаса, азық-түлік бағасы 
да шарықтайды. Қаржы саласының 
мамандары экономикалық заңдылыққа 
сүйенгенде бұлай әсер етпеу керегін сан 
мәрте қайталады. (йткенмен біздің 
нарықта әсері бірден сезіледі. Сол се-
бепті елімізде жанармай бағасының 
құбылуы қымбатшылық жайын қозғап, 
үлкен мәселе тудырып тұр. 

АВТОГАЗ ДА ҚАЛЫСПАДЫ 
Жүргізушілердің сұранысында бар 

автогаздың жайы да мәз емес. К�птеген 
�ңірде баға �сті. Бірақ уақытша құ былыс 
саналған. С�йтсек, олай емес сияқ ты. 
«СНПС-Ақт�бемұнайгаз» АҚ за уы-
тының қыркүйекте, «Павлодар мұ най-
химия зауытының» қазанда күрделі 
ж�ндеуге жабылуы елде газ тапшылығын 
туындатыпты. >йткені еліміз ішкі на-
рыққа қажетті газ к�лемінің бірден 25 
пайызынан айырылған. Зардабы к�п 

күттірген жоқ, автогаз арзан саналатын 
Маңғыстау облысында да автогаз бірден 
15 теңгеге қымбаттап кетті. Осы уақытқа 
дейін 65 теңгеден сатылып келген авто-
газдың бағасы 80 теңгеге жеткен. Соңғы 
екі жылда 30 теңгеге қымбаттап отыр. 
Бұған к�лік жүргізушілері наразы бол-
ғанымен жағдай әлі реттелмейтін сынды. 
Жүргізушілер автогаздың қымбат тауы-
нан такси қызметі �сіп, азық-түлік ба-
ғасы тағы да шарықтап кетеді деп қор-
қады екен. К�гілдір отын кей жерлерде 
85 теңгеден саудаланып жатыр. Мұнайлы 
аймақ айына 18 мың тонна сұйытылған 
газбен қамтылған. Оның 14,5 мың 
тоннасы Жаңа�зендегі «Қазақ газ �ңдеу» 
зауытынан алынса, қалған 3,5 мың тон-
насы Атыраудағы зауыттан жеткізіледі.

Газ бағасының қымбаттауы отынның 
«электрондық сауда арқылы сатылуына 
байланысты» дейді жауаптылар. Егер 
сұраныс болмаса ғана баға т�мен түседі 
екен. Десе де, шенеуніктер келер жылдан 
бастап автогаз бағасын тек нарық қана 
реттей алатынын айтқан. Сондықтан 
баға әлі де қымбаттауы мүмкін. 2022 
жылдың қаңтар айынан бастап к�гілдір 
отын 100 пайыз электрондық сауда 
арқылы сатылмақ. Сұраныс қалай болса, 
баға да солай болады. Сондықтан 
бағаның қандай болатынын нарық 
реттейді. Біздің пайымдауымызша, баға 
әлі де к�терілмесе, түспейтін секілді. 
Себебі мән-жайға қарап, тек осыны 
аңғаруға болады.

Білезікпен бақылай аламыз ба? Дизель дауы 
Мадияр ТӨЛЕУ

Бірнеше жылдан бері жыр болып, жауыр болу�а айнал�ан 
педофилдерге арнал�ан білезік келер жылдан бастап �олданыс�а 
берілмек. Алайда ж�ртшылы� білезікке кететін �ыруар �аржы�а 
ала�дамайды, тек балаларды� �ауіпсіздігін �ор�ай алатынына 
к�мәнмен �арайды. Білезік педофилдерді� барлы�ына бірдей та�ыла 
ма? "��ы� �ор�ау органдарыны� �ызметкерлері бостанды�та�ы әр 
аз�ынны� ая� алысын а�дып ж�руге тиіс пе? 

Жадыра МҮСІЛІМ 



Со��ы жылдары Шы�ыс �аза�стан-
да идеологиялы� т
р�ыдан ескірген 
к�ше атаулары б
рын�ы жылдармен 
салыстыр�анда біршама азайды. Де-
генмен әлі де ескі атау са�тал�ан 
нысандар, к�шелер аз емес.

Егер статистикаға к�з салсақ,  2018 
жылы облыста 51 Ленин, 21 Киров, 68 Со-
ветская, 47 Октябрьская, 29 Комсомоль-
ская, 15 Совхозная, 13 Колхозная к�шесі 
болған. 2017 жылы облыстық Тілдерді да-
мыту ж�ніндег і  басқарма �ңірдег і 
идеологиялық тұрғыдан ескірген атауларға 
сараптама жасап, аймақтағы 7 765 к�шенің 
439-ының, 1 076 әкімшілік-аумақтық 
бірліктің 48-інің және 11 мектептің атауы 
осы санатқа жататынын анықтаған-ды. 

Шығыстағы ономастика мәселесі с�з 
болғанда �скемен үнемі сынға ұшырайтын 
еді. Бірақ кейінгі 5 жылда қалада к�п 
к�шенің атауы �згерді. 2017-2021 жылдар 
аралығында шаһардағы 84 к�шеге Қазыбек 
би, Шәкәрім Құдайбердіұлы, �міре 
Қашаубаев, Адольф Янушкевич, Евгений 
Брусиловский, Мұхамеджан Тынышбаев, 
Қалихан Ысқақ, Қанипа Бітібаева, Сағадат 
Нұрмағанбетов секілді танымал тұлғалардың 
есімдері берілді. Облыстық Тілдерді дамыту 
ж�ніндегі басқарма мамандарының с�зіне 
сенсек, қазір �ңірдегі идеологиялық 
тұрғыдан ескірген к�шелер 90 пайызға 
ауыстырылған. 

30 ЖЫЛДА БІР ҒАНА АУДАННЫҢ АТЫ 
ҚАЗАҚШАЛАНДЫ

Алайда к�ше атауларының ауыстыры-
луы к�ңіл к�ншіткенімен, идеологиялық 
тұрғыдан ескірген ауыл, аудан атаулары әлі 
де азаймай тұр. 2019 жылы 3 қаңтарда Ел-
басы Нұрсұлтан Назарбаевтың Жарлығы-
мен Зырян ауданы мен Зырян қаласына 
Алтай атауы берілгенде қуанбаған жұрт 
қалмаған еді. «Бұл – игі істің бастамасы. 
Енді Шығыстағы басқа да аудандардың аты 
ауысатын шығар» деп үміттенген еді 
к�пшілік. Тіпті, сол кездері Бородулиха 
ауданы Белағаш, Глубокое ауданы Ақтас 
деген тарихи атауларына ие болуы мүмкін 
деген әңгімелер де айтылған-ды. 

Атау демекші, Тәуелсіздік алғаннан 
бергі 30 жыл ішінде Шығыс Қазақстанда 3 

қала (Семипалатинск – Семей, Ленино-
горск – Риддер, Зырян – Алтай), 1 аудан 
орталығы (Зырян ауданы – Алтай ауданы), 
150 елді мекен, 914 к�ше мен 112 мектептің 
атауы �згерген. Бұл – облыстық Тілдерді 
дамыту ж�ніндегі басқарманың берген де-
регі. 

Бір қызығы, қызығы емес-ау, шыжығы 
азаттықтың алтын күрек желі ескен 30 жыл-
да бірде-бір ауылының аты �згермеген ау-
дандар да бар. Мәселен, �скеменге жақын 
орналасқан Шемонаиха ауданында барлық 
ауылдың атаулары тек орыс тілінде. Перво-
майка, Волчанка, Усть-Таловка, Зевакино, 
Каменевский, Вавилонский, Разинский, 
Верх-Уба, Выдриха, Октябрьский деп 
жалғасып кете береді. Бұл – тек ауылдық 
округ атаулары ғана. «Ауданымызда 
идеологиялық тұрғыдан ескірген ауыл атау-
лары аз емес. Қазір біз аудандағы к�ше ата-
уларын �згерту мәселесімен айналысып 
жатырмыз. 16 к�шенің атауын ауыстырмақ 
ойымыз бар. Басқармаға �з ұсынысымызды 
бердік», – дейді Шемонаиха аудандық 
мәдениет және тілдерді дамыту б�лімінің 
басшысы Айнаш �жекенова.

Шемонаиха дегеннен шығады, белгілі 
жазушы Медеу Сәрсеке «Семей қасіреті» 
атты кітабында этнограф Молдабек Жан-
болатовтың абайлық Садық Қаси манов тың 
әңгімесі негізінде жазылған құнды естелігін 
оқырман назарына ұсынған. Сонда «...1932 

жылғы к�ктемде Садық отағасы мемлекет-
тен к�мек ретінде алған к�терме қаржымен 
Шыңғыстау мен Орда �ңірінен екі жүздей 
отбасының аш-арығын Сіләмбек қорасына 
жинайды. Соданжаяулап жолға шығып, 
жолшыбай Арқат �ңірінен де жадап-
жүдеген шерменделерді қосып алып, 
қарамы зорайып, солардың бәрін Жарма 
стансасына жеткізіп, жүк вагонына 
отырғызып, Семейге әкеледі. Онда да 
тұрақтамай «Локоть», «Т�мен», «Алтай» 
кемелеріне мінгізіп, Ертісті �рлеп, Проле-
тарка – Ақши (Байқала), Пляжный Яр – 
Сандыққала, Уба-Форпост –  Қуқала, 
Убинка –  Тараншы, Зевякино – Күшіней, 
Барашки – Жалаңаш, Березовка – 
Бәтірман, Предгорное – Қызылжар, Глубо-
кое – Ақтас, Прапорщикова – Бидай қала, 
Баты – Қост�бе, ең аяғында Тұғылға дейін 
әр мекенде 10-15-тен отбасын қалдырып, 
кейбірін тәркілеу науқанында қаңырап бос 
тұрған кешегі ауқаттылардың қора-
қопсысына орналастырып, алты ай бойы 
тегін сүт, ет, тағы басқа тағамдар беруді 
ұйымдастырады» деп келетін  (М.Сәрсеке, 
«Семей қасіреті», 202-бет) жолдар бар. 
Бұрынғы тарихи атауларымен бірге аталған 
ауылдар қазір Глубокое (Предгорное, Пра-
порщикова, Березовка), Бородулиха (Про-
летарка, Уба-Форпост) және Шемонаиха 
(Барашки, Убинка, Зевакино) аудандарын-
да орналасқан. Айт пақшы, осыдан біраз 

жыл бұрын Боро дулихадағы Пролетарка 
ауылына бұрынғы Ақши деген тарихи атауы 
қайта берілді. 

Шемонаиха секілді Бородулиха ауда-
нында да ауыл атауларының к�пшілігі орыс 
тілінде. Бірақ тәуелсіздік жылдары бірнеше 
ауылға (Арбузное – Қарағайлы, Вознесе-
новка – Қызылтай, Романовка – Жақсылық, 
Пролетарка –  Ақши, Вторая пятилетка –  
Жарбұлақ) қазақша атау берілді. 

ҚАЗАҚЫ �ҢІРЛЕР ДЕ 
ОҢЫП ТҰРҒАН ЖОҚ

�скеменнің іргесіндегі Глубокое ауда-
нында да 30 жылда бар-жоғы 4-ақ ауылдық 
округтің (Куйбышев – Быструха, Киров – 
Ертіс, Фрунзе – Тархан, Калинин – Бере-
зовка) атауы ауысқан. Ал біршама қазақы 
�ңір саналатын Ұлан ауданындағы 45 
ауылдың 16-сы әлі күнге дейін орыс тілін-
дегі атауларға ие. �скеменнен Семейге 
қарай жол тартсаңыз, Герасимовка, Азовое, 
Донское, Ново-Одесское, Пролетарка, 
Казачье, Отрадное, Украинка, Гагарино, 
Таврия, Привольное, Багратион деген 
ауылдарды к�ресіз. «Біз осы бағытта жер-
гілікті тұрғындарға түсіндірме жұмыс тарын 
жүргізіп жатырмыз. Пролетарка, Казачье 
және Тройницкое ауылдарына құжаттар 
әзірленіп жатыр. Мәселен, Багратионның 
Қойтас, Таврияның Мырзабел, Пролетар-
каның Жартау, Гагарино ның Жартас, Каза-
чьенің Аршалы, Отра дноеның Тас�ткел, 
Донскоеның Қара құдық, Азовоеның 
Қызылсу, Тройниц коеның Түгел деген та-
рихи атаулары болған», – дейді Ұлан 
аудандық мәдениет, тілдерді дамыту, дене-
шынықтыру және спорт б�лімінің басшысы 
Мейіржан �лібеков.

«ҚОҒАМДЫҚ ТЫҢДАУДЫ» 
ЗАҢНАН АЛЫП ТАСТАУ КЕРЕК
Идеологиялық тұрғыдан ескірген, 

қайталанатын, мағынасы жоқ жер-су 
атаулары, елді мекендер мен к�шелер не-
гізінен �зге ұлт �кілдері к�п қоныстанған 
аудандарда байқалады. Біздің білуімізше, 
облыстағы қала, аудан аттарын ауыстырған 
жағдайда республикалық ономастикалық 
комиссияға келісуге жіберіледі. Ал �ңір 
аудандарының ішіндегі ауылдардың, 
ондағы к�шелердің аттарын ауыстыруды 
облыстық ономастикалық комиссия, яғни 
жергілікті жерде шешеді. �рине, әуелгі 
кезекте тұрғындардан тікелей ұсыныс 
түскенде. Демек, Предгорное, Волчиха, 
Секисовка, Винное, Ушаново секілді 
ауылдардың (мысал ретінде айтып отыр-

мыз) тұрғындары немесе сондағы ақса-
қалдар аудан әкіміне «біздің ауылды осылай 
деп �згертсеңіздер» деп хат жазуы керек. 
�кінішке қарай, «кая», «ое», «ка» жазуымен 
аяқталатын ауыл тұрғындарының бір сәт 
«осы біз қай елде тұрып жатырмыз? Біз осы 
елдің нанын жеп, суын ішіп жүрген жоқпыз 
ба? Жергілікті халыққа деген құрметіміз 
қайда?» деп жан-жағына ой к�зімен қарап, 
қолына қалам алып, �здері тұрып жатқан, 
атауы мемлекет идеология сына сәйкес кел-
мейтін ауылдарының атын �згертейік деп 
ұсыныс хат жазғаны туралы сирек естиміз. 
Одан г�рі к�шеатау  ларын ауыстыруға бай-
ланысты �тетін қоғамдық тыңдауларда жау 
шапқандай түтігіп, қарсы шығатын сәттерін 
к�п к�реміз. Осы ретте жазушы, ақын, 
Қазақ стан Жазушылар одағының Шығыс 
Қазақ стан облыстық филиалының директо-
ры �лібек Қаңтарбаевтың мына бір 
ұсынысы ның жаны бар секілді. «Атауларды 
ауыстыруда бір ауыр процесс бар. «Қоғамдық 
тыңдау» дегенді кім ойлап тапқанын білмей-
мін. Ол дегеніңіз – сол жерге жиналған 
халықты, тіпті Қазақстанның халқын бір-
бірімен атыстырып-шабыстырып, қызыл 
кеңірдек қылып дауластырып қою. Бұл 
болмайды, ертең ойыннан от шығып кетеді. 
Осы «қоғамдық тыңдауды» ономас тика лық 
заңның бабынан мүлде алып тастау керек», 
– дейді тіл жанашыры. Бұл мәселенің тек 
Шығыс Қазақстан емес, аудандары, ауылда-
ры, к�шелері кеңестік атаулардан әлі де 
толық арыла алмай келе жатқан Павлодар, 
Қарағанды, Солтүстік Қазақстан, Қостанай, 
Батыс Қазақстан облыстары үшін де 
маңызды екенін ешкім жоққа шығара 
қоймас. К�ше, елді мекен атауларын ауы-
стыру үшін тұрғындар пікірін ескеріп, 
қоғамдық тыңдау �ткізудің отарлық 
таңбасындай болған жер-су атауларын 
�згерту процесіне кері әсерін тигізіп, тежеп 
келе жатқанын зиялы қауым �кілдері, тіл 
жанашырлары к�птен бері к�теріп келеді. 
«Біздің заңымызда тұрғындардың пікірін 
ескеруге ерекше басымдық берілген. 
Жұрттың пікірін ескерген де дұрыс шығар. 
Бірақ топономика мәселесі – жер-су атау-
ларын ауыстыру бірінші кезекте мемлекет-
тік саясат, ұлттық идеология аясында 
жүргізілуі қажет» деп санайды олар. Бәлкім, 
алдағы уақытта елімізде ономастика туралы 
арнайы заң қабылданса, бұл мәселе оң 
шешімін табар деп сенеміз.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Шығыстағы ономастика: 
АУЫЛ АТАУЛАРЫ ҚАШАН ӨЗГЕРЕДІ?

Жамбыл облысында 36 мектеп дирек-
торсыз отыр. Карантиннен кейін оф-
флайн о�у ж�йесіне к�шкен білім орда-
ларын бас�ару�а педагогтер  неге �
лы�-
сыз? Директор болу соншалы�ты �иын 
ба?  лде «болам» деген «баланы�» жо-
�арыда�ылар белін бумай, бетін �а�ып 
жа тыр ма? К�пті� к�кейінде ж�рген 
сауал сала мамандарыны�  �ана емес, 
әкім діктегілерді� де бас ауруына айна-
лып отыр.  

Саятхан САТЫЛҒАН

БАСШЫСЫ ЖОҚ МЕКТЕПТЕ БІЛІМ 
САПАСЫ ҚАЙДАН БОЛАДЫ?

Олай дейтініміз, күні кеше облыс әкімі 
алдында есеп берген Білім басқармасының 
басшысы Бейқұт Жаманг�зовтің  санға тізілген 
статистикасын Бердібек Сапарбаев сын тезіне 
алды.               

– Кадр тапшылығы мәселесі �ңірде �зекті. 
Тиісті басқармаға жоғары оқу орындарымен, 
әлеуетті жұмыс берушілермен ынтымақтастық 
орнатып, қазіргі сұранысқа ие мамандықтар 
мен кәсіптерге жан-жақты талдау жүргізіп, 
тиісті шаралар қабылдауды тапсырған болатын-
мын. Мектеп түлектерімен кәсіптік бағдар беру 
жұмысын жандандырып, педагогикалық 
мамандықтар бойынша оқуға түскен студенттер 
�ндірістік тәжірибені �зі оқыған мектебінде 
�туі керек болатын. Нақты тапсырмалар беріл-
ді, бірақ нәтиже жоқ. Құрғақ уәдемен жұмыс 
бітпейді. Кадр мәселесі толық шешілмеген.  36 
мектеп директорының орны бос тұр. Мұндай 
жағдайда білімнің сапасы туралы не айтуға 
болады? – деп  облыс әкімі жүйесіз жұмысқа 
шүйлікті.

Сондай-ақ аймақ басшысы Білім басқар-
масы ның басшысы кабинетінен шығып, ең 
болмаса Тараз қаласындағы мектептерді аралап 
шығуы қажет екенін қатаң ескертті.

�рине, облыстық Білім басқармасының 
бас шылық қызметіне күні кеше келген  Бейқұт 
Жаманг�зовке бар кінәні артудан аулақпыз. 
Аттан ауған бұрынғы басшының да артынан с�з 
айтуға ниетіміз жоқ. Алайда «сен салар да, мен 
саларға...» салғаннан түйткілдің түйіні тарқа-
май тыны анық. Сондықтан «бүгінгі, әлде бұ-
рын ғы басшы» деп б�лмей, күрделенген мәсе-
ле нің күрмеуін тауып, шешу қажет.  

ҚАЙ МЕКТЕПТЕР ДИРЕКТОРСЫЗ ОТЫР?
Облыс әкімдігі Білім басқармасы берген 

ақпаратқа сүйенсек, биыл 1 қарашада  �ңір  
бойынша бос лауазымды 36 директордың ор-
нына  31 конкурс жарияланған екен. Мектеп-

тері басшысыз отырғандардың қатарында 
Қордай ауданы к�ш бастап тұр.  Онда 
№7,11,27,29,30,31,45,48 сияқты сегіз мектепте 
директор жоқ. Сондай-ақ  Байзақ ауданындағы  
Жаңатұрмыс, Амангелді, №6 орта мектеп, 
Жамбыл ауданындағы  Амангелді, А.Матросов 
атындағы орта мектептері мен  Қост�бе, Шай-
дана, Ы.Алтынсарин атындағы, №5 бастауыш 
мектеп, Т.Рысқұлов ауданындағы   Құлан мек-
теп-гимназиясы, А.Шинасилов атындағы орта 
мектеп, Сарысу ауданындағы  Шығанақ орта 
мектебі, Талас ауданындағы  Акк�л орта мек-
тебі,  Шу ауданындағы  Ғ.Мұратбаев атындағы  
орта мектеп, Меркі ауданындағы  №28 орта 
мек теп, Мойынқұм ауданындағы  №2, 
Қ.Сәтбаев, Амангелді, Б.Момышұлы, В.Тереш-
кова орта мектеп және  Тараз қаласындағы  
№42,55 орта мектептер егесіз үйдің кейпін 
кешіп отыр. Ал   Жуалы ауданында 5  орта мек-
теп, Тараз қаласында 1 бастауыш мектеп және  
Меркі ауданындағы  1 мектепке  конкурс 
жарияланғанымен, ешкім директор болуға 
құлық танытпаған. Үміткерлер  анықтал-
мағаннан кейін мұнда да конкурс қайта жа-
рияланып отыр. 

ПЕДАГОГТЕРДІҢ ПІКІРІ ҚАНДАЙ?
Негізі, Білім басқармасының мамандары 

мектепке директор болуға ниет танытқандар 
болғанымен, олар конкурстан �те алмай қалып 
жатқанын алға тартады. Алайда бар мәселе 
осында ма?

Біздіңше,  мұғалімдердің  айлық жалақылары 
жыл санап �скен сайын педагогтердің дені 
ұстаздықты тыныш к�ретін секілді.  Оған қоса, 
«Педагог мәртебесі туралы» заң құқығыңды 
қызғыштай қорғайды. Бұрынғыдай табаныңнан 
таусылып, мектептің бүкіл тірлігіне араласудың 
қажеті жоқ. Сабағыңды берсең жеткілікті. Ал 
директор болсаң, сағаты к�п сабақтан да, есе-
ленген жалақыдан да, түнің тыныш  ұйқыдан 
да  қағыласың. Мектепке тексеріс келсе де, 
оқушының бірі ж�телсе де, тентектер т�белессе 
де сен бірінші жауап бересің. Ал ұстаздар 
ұйымдасып үстіңнен арыз жазса, сотталып ке-
туің де бек мүмкін. Мұндай жағдайда  дирек-
торлыққа  кім келгісі келеді дейсіз?Мұнымен 
пе дагогтердің �здері де келісіп отыр. 

– Жалпы, қазір қай салада болмасын басшы 
болу оңай емес. Ал мектеп директорларына 
жүктелетін жауапкершіліктің  жүгі ауыр. Сен 
мектептің ішкі саясатына ғана емес, сыртқы 
дүниесіне де жауап бересің. Мәселен, түнделетіп 
жүрген бір оқушыны  тәртіп сақшылары ұстап 
алса, ата-анасынан емес, мектептен жауап 
алады. Сондай-ақ жас�спірімдер сабақ уа-
қытынан тыс, мектеп ауласынан аулақ жерде 
т�белесіп қалса, бала үшін мектеп директоры 
барады. 

Екінші мәселе – мектеп директорларының 
айлық жалақысы т�мен. �йткені біз қосымша 
сағат ала алмаймыз. Сондықтан педагогтер 
директор болып басын қатырғанша  сағатын  
алып, сабағын беріп, к�п жалақы алғанды 
қалайды. 

«Педагог мәртебесі туралы» заңның шық-
қаны дұрыс. Алайда осы мәртебелікті әр 
мұғалім әртүрлі түсінеді. Егер  бір жұмысты 
жүктесең, бірігіп алып үстіңнен арыз жазады. 
Бір с�збен айтқанда, қазіргі директорлар ұстаз-
дарға тапсырма бермек түгілі оларға  с�йлей 
алмайтын жағдайға жетті.

�рине, еш нәрсеге қарамай  мектеп дирек-
торы болсам деп талпынып  жүрген азаматтар 
бар. Алайда олардың жолын конкурс байлауда. 
Олай дейтінім, директорлыққа қабылдаудағы 
тестің сұрақтары тұтастай заң т�ңірегінде 
құралған. Бейне бір мектеп директорлығына 
емес, прокуратураға жұмысқа қабылданып жат-
қан сияқтысың. Педагогтердің бәрі бірдей 
заң гер емес қой. Директор болам дегеннің бірі 
ма тематик, бірі физик, бірі химик болуы мүм-
кін. Олар том-том заңды қайдан жаттайды. Осы 
жағы да к�п адамға директор болуға кедергі 
бо лып жатыр деп ойлаймын. 

Шынымды айтсам, мектеп директоры түгілі 
мен қазір �зіме орынбасар таба алмай отырмын. 
�йткені жауапкершілігі к�п, рақметі  жоқ 
жұмыстан бәрі қашады, – дейді Ы.Алтынсарин 
атындағы орта мектептің директоры Қанатбек 
Бәйтен. 

Осы тұста біз мұғалімдердің  не себепті ди-
рек тор болғысы келмейтінін де  сұрадық.      

– Біріншіден, мектеп директорларының 
айлық жалақысы т�мен. Екіншіден, сен қанша 
жерден жақсы жұмыс істеп, мектептің атын 
танытып жатсаң да, бір-ақ күнде балалардың 
т�белесі не арыз-шағымнан жұмыстан босап 
кетесің. Яғни, директорлық қанша еңбектенсең 
де алғысы жоқ жұмыс.

Үшіншіден, мектепке қандай тексеріс кел-
се де директор асты-үстіне түсіп жатады. Жо-
ғарыдан келетін тапсырмаларды да мектеп 
ди ректоры орындайды.

Бұдан б�лек, мектеп директоры  боламын 
деген ниетің болғанымен, конкурстан �ту 
қиынның қиыны. �йтеуір, бір жолыңды бай-
лайтын нәрсе табылады. Сондықтан мектеп 
директоры боламын деп бас қатырғанша ты-
ныш сабағыңды беріп, айлық жалақыңды 
еселеп алғаның артық, – дейді Н.Киікбаев 
атындағы мектеп-гимназияның мұғалімі Айнұр 
Омарова. 

Түйін: 

Міне, педагогтердің пікірі – осы. Бұрын мек-
теп директоры деген  үлкен лауазым ретінде 
қаралса, қазір бәрі одан қашатын болған. �йткені 
айлық жалақысы аз, жауапкершілігі к�п әрі 
қауіпті қызмет. Ұстаздар бірігіп арыз жазса, 
абақтыға да айдалып кетесің. 

Білім және ғылым  министрлігі биыл мектеп 
директорларын ротациялау туралы бастама 
к�тергенін ел жақсы біледі. Алайда мектеп ди-
ректорларын түгендей алмай жатқанда ротация 
туралы қалай ойлауға болады?

�рине, байыбына бармай байбалам салудан 
аулақпыз. Бірақ ұрпақ ертеңіне қатысты мәселеде 
сансыз талқылаудан г�рі бір нақтылау қажет. 
Бәлкім, «Жастар кадрлық резерві», «Nur Otan» 
партиясы кадрлық резерві» сынды «Директорлар-
дың да кадрлық резервін» жасақтау керек шығар. 
Мүмкін, сонда түйткілдің түйіні тарқатылып  
қалар...    

Жамбыл облысы 

Жамбылда 36 мектепте директор жоқ

У�ДЕГЕ СЕНГЕН ЖҰРТ...
Уәдеге тойды жұрт. Бұл жолы 

«жел тоқсан айында үйлер пайда-
лану ға беріледі» дейді шенділер. 
Айта кетейік, тұрғындардың біра-
зы жылдар бойы баспана кезегінде 
тұрып, пәтер жалдап қажығандар  
болса, енді бірі  жаңа үйден баспа-
налы боламыз деп �з пәтерін са-
тып жібергендер. Олар күткен 
жаңа үй құрылысы сағызша созы-
лып келеді, наурызда барлық 
жұмыс аяқталып, үй  қолданысқа 
беріледі деп уәде берілді. Алайда 
бұл соңғы уәде болмай шықты. 
Осылайша, мемлекеттік «Нұрлы 
жер» бағдарламасымен берілер 
қолжетімді баспана «қолжетімсіз» 
болып отыр. «Айта айта Алтайды, 
Жамал апай қартайды» демекші,  
«Нұрлы жер» бағдарламасы бо-
йын ша 2012 жылдан бері Қараған-
ды т�рінен жайлы пәтер алу үшін 
отбасылық табыстарының қомақ-
ты б�лігін ай сайын Отбасы бан-
кіне депозитке құйып келе жатқан 
бітпеген үйдің болашақ тұрғын-
дары әлі үмітін үзер емес. Ал үйдің 
қашан тапсырылатыны бел гісіз.

ТАҒЫ ДА У�ДЕ...
Жақында Қарағанды қаласы-

ның әкімі Ермағанбет Б�лекпаев 
құрылысы аяқталмаған екі үйдегі 
құрылыс жұмыстарының барысын 
тексеріп, пәтер иелерімен тағы да 
кездесті. Біріншісі Бауыржан 
Момышұлы, 26/3 мекенжайында 
орналасқан, екіншісі қарама-
қарсы жақта салынып жатқан 
т�ртінші «Трефойл» (әзірше ме-
кенжайы жоқ). Екі жағдайда да 
үйлердің құрылысы айтарлықтай 
кешіктіріліп, тапсырудың алғаш-
қы мерзімі әлдеқашан �тіп кеткен. 
Енді екі мердігер де үйлер желтоқ-
сан айында тапсырылады деп ант 
су ішіп жатыр. 

«Бұл үй сегіз жылдан бері са-
лынып жатыр. �р жолы бізге тек 
уәде беріледі. Құрылыс �те баяу 
жүріп жатыр. Жұмысты уақытында 
аяқтамағаны үшін адамдар неге 
зардап шегуі керек? » Бұл болашақ 
тұрғындардың зары.

�кім бұл екі жаңа ғимараттың 
құрылысы тым кешігіп жатқаны-
мен келісіп, «қазір мердігерлерге 
демеушілік к�мек к�рсетілуде» 
дейді. 

– Бұл жұмысты желтоқсан 
айын да аяқтаймыз деп сенемін. 
Енді мәселе №26/3 үйдегі лифтте 
қалды, себебі жүк Қытайдан келе 
жатыр. Қалған жұмыс уақытында 
аяқталып, бұл ұзақмерзімді құры-
лыс аяқталуы керек. Жалпы, 
PanelCenter кешеніндегі блоктық 
учаске және т�ртінші «Шемрок» 
Қарағандыдағы соңғы екі ұзақ-
мерзімді құрылыс нысандары. 

Екінші жағдайда мердігерге де 
демеушілік к�мек к�рсетілді. Біз 
адамдар бұдан былай күте алмай-
тынын түсінеміз. Демеушілік 
құрылыстың аяқталуын тездетіп, 
үйді тез тапсыруға мүмкіндік бер-
ді. �рине, әзірлеушілер жобаны 
ретке келтіріп, бюджеттен қосым-
ша қаржы күтуге болар еді, бірақ 
бұл процесс кем дегенде тағы бір 
жылға созылып кетер еді, – дейді 
Ермағанбет Б�лекпаев. 

ҚҰЛАҚ ТА ҮЙРЕНІП ҚАЛДЫ
Құрылысы аяқталмаған үйлер-

дің иелерімен кездесуде Қарағанды 
Құрылыс басқармасының басшы-
сы Мұрат Камалиев те болды. 
Оның айтуынша, құрылыс салу-
шы ның екі үйі де осы жылдың 
желтоқсан айында үйлерді міндет-
ті түрде тапсырады. 

– Желтоқсанда екі жобаны да 
бітіреміз, оған кепілдік беремін. 
PanelCenter №26/3 үйге келсек, ол 
пайдалануға беріледі, Қытайдан 
лифт жеткізілуін күтіп отырмыз, 
ол келгенде орнатуға тағы екі ай 
уақыт керек, –  деді Камалиев. 
Бауыржан Момышұлы, 26/3 ме-
кен жайындағы үйдің неліктен 8 
жылдан астам салынып жатқаны 
жайында Қарағанды қаласы 
әкімдігінің қызметкері Жұмаш 
Байділда: «Орталық панель 2013 
жылдан бері салынып жатыр. 
Бастапқыда оған бюджеттен толық 
емес қаржыландыру б�лінді. Со-
дан 2015 жылы қосымша қаражат 
б�лінді, бірақ ол кезде де бұл сома 
жеткіліксіз болды, яғни бұл ақшаға 
толыққанды материал сатып алу 
мүмкін болмай, құрылыс алаңы 
қайтадан тоқтап қалды. �ткен 
жылы ғана оны толығымен қаржы-
ландыру туралы шешім қабыл-
данды. Материалдың құны шама-
мен 3 есеге қымбаттап кетті. Бұ-
рын ғы мердігерлермен келісім-
шарт бұзылды. Қазір құрылысты 
а я қ т а п  ж а т қ а н  м е р д і г е р  – 
«Үміт2019». Олар 2020 жылдан бері 
құрылыс жүргізіп келеді. Осы 
жылдың тамыз айында бұл үйдің 
бірінші блоктық б�лігі аяқталып, 
пайдалануға берілді. Қазір ол жер-
де адамдар тұрып жатыр. Жұмыс-
тың сапасына әзірге шағым түскен 
жоқ, – дейді.

Бұл жолы да болашақ пәтер 
иелері сеніммен аттанды. Құлақ-
тары үйреніп қалса керек. �кім 
уәде берді ғой. Соңғысы болар, 
бәлкім...

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

�ара�анды облысы �й �
рылысы бойынша рекорд орнатты. 
Дегенмен бірнеше жыл �
рылысы бітпеген кешендер де 
баршылы�. Айтпа�ымыз салынуы 
за��а созылып кеткен 
�ара�анды �аласында�ы «Трилистник» т
р�ын �й кешені ту-
ралы болма�...

Құрылысы сағыздай 
созылған «Трилистник» 
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Жыл со�ына дейін кәсіп�ой бокста 
ж�рген та�даулы боксшыларымыз 
шаршы ала��а шы�ады. Оларды� ішінде 
ерекше атап �тер �ш спортшы бар. Бірі 
– Геннадий Головкин, екіншісі – Жәнібек 
$лімхан&лы, �шіншісі – Данияр Елеу-
сінов. Осы о�ландарымыз�а ма�ызды 
жекпе-жек алдында жеке-жеке то�талып 
�тпекпіз. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Қазір IBF және IBO тұжырымдары бойын-
ша, орта салмақтағы әлем чемпионы Геннадий 
Головкин (41-1-1, 36 КО) рингке оралуға 
дайындық жұмыстарын жалғастырып жатыр. 
Күні кеше 39 жастағы қазақстандық боксшы 
Instagram желісіндегі парақшасында АҚШ-
тағы оқу-жаттығу жиынында түскен жаңа 
фотосын жариялап, «Жаттығу жалғасуда» деген 
жазба қалдырды. 

Ашығын айтқанда, ол желтоқсанда WBA 
Super титулының иегері жапониялық Риота 
Муратамен (16-2, 13 КО) қолғап түйістіреді. 
GGG-дің ринг т5ріне к5терілмегеніне бір жылға 
таяды. Отандасымыз былтырғы жел тоқсанда 
жетінші раундта поляк боксшысы Камиль Ше-
реметаны жеңгеннен кейін 5зіне үзіліс 
жариялаған. Енді Гена 2021 жылдың соңын сәтті 
нотада аяқтағысы келеді. Одан соң Канелодан 
есе қайтаратын кезек келер. Екінші орта салмақта 
алғашқы абсолют чемпион атан ған Сауль Аль-
варес те осы мәселеге қатысты бір әңгімесінде 
орта дивизионда IBF және IBO чемпионы Ген-
надий Головкинмен үшінші жекпе-жек 5ткізуге 
дайын екенін жеткізген. Мексикалық чемпион 
Гена екінші орта сал мақ қа 5тсе онымен айқасуға 
қарсы емесін айт ты. Келер жылы қос мықтының 
жолы қайта түйісуі мүмкін. Нағыз драмаға толы 
кездесу сол кезде болмақ. Ал әзірге Генаның 
алдында тағы бір маңызды міндет тұр. Ол – 
жапондық боксшы Муратамен 5тетін жауапты 
жекпе-жекте жеңіске жету. Оған GGG-дің 
қарым-қабілеті толық жететініне еш күмән кел-
тірмейміз. Ендеше отандасымызды ринг т5рінде 
к5руге асықпыз. 

Ал Лас-Вегаста 5тетін Жәнібек @лімханұлы 
мен Хассан Ндам Нжикам арасындағы айқасқа 
санау лы күндер қалды. Екі былғары қолғап 
шебері Теренс Кроуфорд пен Шон Портер 
андеркартында жұдырықтасады. Негізі, 
Жәнібектің француздық кәсіпқой боксшымен 
жекпе-жегі әуелде 5 қарашаға жоспарланған 
еді. Кейін бір себептермен 20 қарашаға ше-
герілді. Сол кезде Жәнібек Twitter-дегі парақ-
шасында жазба қалдырып, қарсыласын с5збен 
қағытып алған. 

– Хассан, жекпе-жекке 100 пайыз дайын 
бол. @лі екі апта уақытың бар. Сені нокаутқа 
түсіргім келмейді. Бапкерлеріңе айт, орамалды 
уақытында рингке тастап үлгерсін. Сен 5мір 
сүруің керек! – деп жазды қазақстандық бокс-
шы. 

Алайда Хассан да оңайлықпен беріле сала-
тын осал боксшы емес. Орта салмақтағы 
бұрынғы WBA Regular, WBO Interim және WBC 
Silver чемпионы. Не де болса қос спортшыдан 
шаршы алаңда нағыз тартысқа толы кездесу 
күтеміз. 

– Жекпе-жекке дайындық тамаша жүріп 
жатыр. Шоудың 5 қарашадан 20 қарашаға 
ауысқанын білесіздер. Жәнібек формаға кіріп 
қойып еді. Енді сол форманы үш апта бойы 
ұстап жүру оңай шаруа емес. Спорттағылар 
жақсы біледі. Дегенмен әр істе жақсылық бар. 
5 қараша 5тпегені де дұрыс болды. Qйткені 
әуесқой боксшылар арасында әлем чем-
пи онаты ның финалы болып жатты. Ел назары 
сол жаққа ауды. Оның үстіне, Вегаста Канело 
сол күні салмақ 5лшеді. Сайттар мен желілер-
де солар талқыланды. Біздің жұдырықтасу 
керек болған бокс кеші тып-тыныш 5тті. 
Америкаға келіп, 5нер к5рсеткен соң жұрт 
қарап, мамандар баға беріп, еңбектің еленгені 
аса маңызды. Оның үстіне, бәріңіз біздің 
жоспарды білесіздер. Біз жай әлем чемпионы 
емес, танымал әлем чемпионы болу үшін кел-
дік. Сол жолда аянбай еңбек етіп жатырмыз. 
Енді, міне екі апта да 5тті. Екі спарринг қалды. 
С5йтіп, салмақты реттеп, келер апта Вегасқа 
ұшамыз. Жекпе-жек уақытының ауысқаны 
к5ңіл күйге де, қалтаға да әсер етті. Оған қоса, 
демеуші де табылған жоқ. Дегенмен сабыр түбі 
сары алтын! 20 қараша үлкен бокс кешінде 5нер 
к5рсетеміз. Атақты Кроуфорд пен Портер 
жұдырықтасады. Кардта жақсы боксшылар 
к5п. Жаңалық – осы. Қиындықтардың бәрі 
арта қалды. Себебі біз алға жүріп келеміз. 
Бұйыртса, келер жылы біз үшін чемпиондық 
жыл болмақ. Шулатамыз! Сеніңіздер, біз Құдай 
қаласа шулатамыз! Жоспар да дайын, мақсат 
та айқын, – деп жазды боксшының PR менед-
жері Берік Сұлтан Facebook жазбасында. 

Осы тұста Қазақстан кәсіпқой бокс феде-
рация сының атқару комитетінің мүшесі Серік 
Ноян үш боксшының кәсіпқой бокстағы 5не-
ріне бағасын берді. 

– Келер жылы 40-қа келетін Головкин 
кәсіпқой боксшы ретінде айтулы жетістіктерге 
жеткен әлемдік деңгейдегі боксшы. Желтоқсан 
айының соңында Муратамен Токиодағы үлкен 
спорт кешенінде жекпе-жек 5ткізбекші. Менің 
ойымша, бұл Гена үшін жақсы бір сынақ 
болғалы тұр. Бұдан б5лек,  Головкин 5зінің 
мансабындағы маңызды кездесулердің бірі 
ретінде Канеломен үшінші жекпе-жекті күтіп 
жүрген сыңайлы. Сол айқасты ойдағыдай 

5ткізсе, спортшы ретіндегі мансабын аяқтауы 
да мүмкін. Жәнібекке келер болсақ, ол Генаның 
ізін басып келе жатқан талантты спортшы. 
Канеломен жұдырықтасқысы келеді. Дегенмен 
оған әлі де 1,5-2 жылдың к5лемінде 4-5 кезде-
су 5ткізіп, ысылып алған ж5н. Атағын шығарып 
алғаннан кейін Канело да онымен міндетті 
түрде санасады. Қарашадағы кездесуінде Хас-
санды қиындықсыз жеңуі тиіс. Орта салмақта 
алдағы уақытта Жәнібектен үлкен үміт күтеміз. 
Ал Данияр Елеусінов атағы әуесқой деңгейде 
шығып үлгерген боксшы. Кәсіпқойда да 10 
жекпе-жек 5ткізді. 6 нокауты бар. IBO белбе-
уіне таласатын, чемпиондық атақ үшін шаршы 
алаңға шығатын Данияр кәсіпқой бокстағы 
жорығын сәтті жалғастырып келеді. Оның ко-
ман дасы да жақсы жұмыс істеуде. Алда осы 
чем пиондық белбеуін иеленсе, кейін басқа да 
чемпиондық атаққа таласа алады. Екі-үш жыл-
да бір емес, бірнеше чемпиондық атаққа қол 
жеткізуге қабілетті боксшы, – дейді Серік 
Ноян. 

Біз атап 5ткен үш боксшының ішінде ринг 
т5ріне бірінші болып Жәнібек к5теріледі. Одан 
соң қазақстандық боксшылар Данияр Елеусі-
нов (10-0, 6 КО) пен Иван Дычконың (10-0, 10 
КО) Нұр-Сұлтандағы бокс кеші 18 желтоқсанда 
жалғасын табады. Бұл шоуда Данияр екі титул 
үшін жұдырықтасады. Ел Тәуелсіздігінің 30 
жылдығына арналған бокс кешінде Олимпиа-
да чемпионы Данияр Елеусінов IBF нұсқасы 
бойынша әлем чемпионы белбеуін қорғайды 
және және жартылай орта салмақта IBO титу-
лы үшін қолғап түйістіреді. Жекпе-жекті IBO 
ресми түрде растағанымен, қарсылас әлі анық-
талмады. 

Данияр Елеусінов кәсіпқой бокстағы ке-
зекті кездесуінде жеңіске жетсе, әлем чемпио-
ны болған бесінші қазақстандық боксшы ата-
нады. Бұған дейін Геннадий Головкин (қазіргі 
– IBF, IBO), Бейбіт Шүменов, Жанат Жақиянов 
және Василий Жиров әлем чемпионы атағын 
иеленген. Бастысы, боксшыларымызға белсен-
ді болып, бір орында тұрып қалмау маңызды. 
@рине, пандемия к5птің жоспарын талқан етті. 
Бірақ қазір бәрі реттеліп келеді және бұрын-
ғыдай бокс кешін 5ткізуге кедергілер жоқ. Алда 
үш оғланымыздан да жеңіс күтеміз. 

  Алматыда�ы  $.+астеев 
атында�ы  Мемлекеттік �нер 
музейінде белгілі �аза�стан-
ды� м�сінші, +аза�станны� 
е�бек сі�ірген �нер �айрат-
кері,  Мемлекеттік сыйлы�-
ты�  лауреаты, профессор 
Ескен Сергебаевты� «Тәуел-
сіз дік – т&�ырым!» атты жеке 
к�рмесі ашылды. К�рме 
+аза� стан Тәуелсіздігіні� 30 
жылды�ы мен шеберді� ту�а-
нына 80 жыл толуына орай 
&йымдастырылып отыр.  

  Экспозицияға автордың 
@.Қас теев атындағы музейдің қо-
рын дағы және автордың 5зінің әр 
жылдардағы 70-ке тарта шығар-
масы қойылған.  Мүсінші Е. Сер-
гебаев ең алдымен бейненің эпи-
калық күші 5мірдің 5тпелі сәт-
терінің романтикалық сезімдері-
мен үйлесетін монументалды  
жұмыстарымен танымал. Ол – 
Алматы қаласындағы  М.@уезов-
ке, әл-Фарабиге, Абайға, Т.Жүр-
геновке, тағы басқаларға  қойыл-

ған ескерткіштердің авторы. Со-
нымен қатар мүсінші қондырғылы 
пластика саласында да 5німді 
ең бек етіп келеді. 

Мүсіншінің белсенді шығар-
ма шылық қызметі 1960 жылдары,  
5нерге талантты суретшілер мен 
мүсіншілердің жаңа буыны келген 
кезде басталды. Е.Сергебаевтың 
ертеректегі «С.Айтбаевтың пор-
треті» (1967), «Абай» (1968), «За-

ман дастың портреті» (1972) ком-
позициялары формасының жал-
пы лығымен, сұлбаның орнық-
тылығы мен және тұтастығымен, 
ішкі энергетикасымен және ав-
тор дың зымыраған уақыт сезімін, 
әкелер мен балалар ұрпақтарының 
рухани сабақтастығының маңы-
зын жеткізуге ұмтылысымен 
ерек шеленеді. 1980 жылдардағы 
еңбектерінде шебер монументал-

ды стильге, 5ткен мен бүгінді 
фи ло софиялық пайымдауға бет 
бұрады.

Қазақстан К5ркем5нер ака-
демия сының толық мүшесі 
Е.Сергебаев оқытушылық қыз-
метті әлі күнге дейін қатар ат-
қарып ке ле ді. 1969 жылдан бастап 
Н.Гоголь атындағы Алматы к5р-
кем сурет училищесінде, ал 1978 
жыл дан театр және к5ркем сурет 
институтында оқытушы, кейін-
нен доцент болып жұмыс істеді. 
2010 жылдан бастап бүгінге дейін  
Т.Жүргенов атындағы Қазақ ұлт-
тық 5нер академиясында мүсін 
кафедрасының меңгеру шісі, про-
фессоры қызметін атқа рады. 

К5рмеге келушілерге Е.Сер-
гебаевтың туындыларының аль-
бом-каталогі ұсынылады.

К5рме желтоқсан айының 12-
не дейін жалғасады.

                                                                  
Нұрболат АДЫРБЕК, 

Алматы
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Кәсіпқой бокс: 
КІМНЕН ҮМІТ КҮТЕМІЗ?

«Тәуелсіздік тұғырым» атты 
көрме ашылды

Денис әлемдік рейтингте 
көш бастады

Атап айтсақ, Денис 500 метрге жүгірушілер арасында 12 800 ұпаймен 
бірінші орында тұр. Екінші орынға венгриялық Шаолин Сандор, үшінші 
орынға Оңтүстік Корея 5кілі Хванг Да Хон жайғасқан. 

1 500 метрге жүгіретін спортшылар арасында @діл Ғалиахметов 8 000 
ұпаймен бесінші орында келеді. Бұл қашықтық бойынша ресейлік Семен 
Елистратов 15 120 ұпаймен к5ш бастап тұр. 

Айта кетейік, @діл Ғалихаметов Бейжіңде (Қытай) 5ткен әлем 
кубогының алғашқы кезеңінде күміс жүлдегер атанған болатын. Ал Денис 
Никиша Бейжің және Нагояда (Жапония) 5ткен кубоктық кезеңдерде 
екі рет қола медаль жеңіп алды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Халы�аралы� конькимен ж�гірушілер ода�ы (ISU) шорт-
тректен әлемдік рейтингті назар�а &сынды. $лем кубогыны� екі 
кезе�інен со� �аза�станды� Денис Никиша к�ш басында келеді. 

Бокстан әйелдер арасында 
2021 жыл�ы 6-19 желто�сан�а 
жоспарлан�ан әлем чем-
пионаты кейінге шегерілді. 

АІВА аталған турнирді 5ткізуге 
бар күшін салғаныман, к5птеген 
ұлттық федерацияның 5з еліндегі 
шектеуге байланысты қиындыққа 
тап болғаны анықталды. 

«К5птеген команда жарысқа 
дайындалып жатқандықтан, олар-
дың бұл жаңалықты ауыр қабыл-
дайтынын білеміз. Алайда спорт-

шылар мен ресми тұлғалардың 
және 5зге де ұйымдастыру шы-
лардың қауіпсіздігі бірінші орында. 
Сондықтан біз тәуекелге бара ал-
маймыз», – деді АІВА президенті 
Умар Кремлев. 

Осыған орай АІВА директорлар 
кеңесі Түркия ұлттық федерация-
сымен кеңесе келе, әлем чемпио-
натын 2022 жылға шегеру туралы 
шешім қабылдады. 

А.ЖАСАН

Әлем чемпионаты 
кейінге шегерілді

Халы�аралы� Абай �оры-
ны� &йымдастыруымен ел-
орда да «Абай жолы» әдеби-
музыкалы� клубы �з ж&мысын 
бастады. 

Осыған орай ҚР Ұлттық ака-
демиялық кітапханасында клубтың 
алғашқы д5ңгелек үстел отырысы 
5тті. Абай мұрасын ұлықтаған ру-
хани іс-шараға,  жоғары оқу 
орындарының студенттері мен 
ақын-жазушылар қатысты. Жиын-
да Абай 5леңдері жатқа оқылды.

«Басты мақсатымыз – Абайдың 
мұрасын жастардың санасына 

сіңіріп, одан ары 5ркендету. @р 
қазақстандық Абайдың шығарма-
ларын біліп, оқып 5суі тиіс. Алдағы 
уақытта «Абай жолы» әдеби-
музыкалық клубының кездесуі әр 
бейсенбі сайын 5тіп отыратын 
болады. Сонымен бірге шетелдегі 
«Абай» орталықтарымен бірлесіп, 
Абай атамыздың кемел тұлғасын 
насихаттауды және қандастар ара-
сында осындай шаралар 5ткізуді 
жоспарлап отырмыз», – дейді 
«Абай жолы» клубының жетекшісі 
әрі тұрақты модераторы Бекзат 
Смағұл. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Абай жолы» әдеби-
музыкалық клубы құрылды 
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